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Bányásznap
1990

Még egy kis türelmet

Napirenden a bér 
és a végkielégítés
Varga Mihály vezérigazgató tájékoztatójaRomló életszínvonal, szokatlanul magas infláció, bizonytalan munkalehetőségek mellett természetes az idegesség, az aggodalom, az indulatosság. Még nyilvánvalóbb, hogy ez elsősorban az alacsonyabb keresetűek körében jelentkezik, ahol a bérek jóval a vállalati átlag alatt vannak, s már-már a létminimumot súrolják. Ebből adódik, hogy a feszültségek vállalatunknál legélesebben az ÉDtl-ben és a Szolgáltató üzemben jelentkeznek. Ez tükröződött azon a szak- szervezeti titkári értekezleten is, melyet augusztus 22-én tartottak, s melyre meghívták Varga Mihály vezérigazgatót, s felkérték, adjon tájékoztatást a vállalati bérhelyzetről, s arról, hogyan adódott olyan helyzet, hogy pénzhiány miatt le kellett állítani a vállalati felmondásokat, mivel a végkielégítésre ez évre szánt összeg elfogyott.zel” 16,8 százalékos jövedelemnövekedést jelent.Igen jelentős, 57 millió forintos bértúllépésünk van ez évben, havonta növekvő mértékű úgy, hogy ha ez a tendencia tovább tart, év végére 100 millió forint prognosztálható, mely von- zataival olyan büntetőadózás, alá esik, melyet a vállalat már nem tud elviselni.Azt is figyelembe kell venni, hogy közben a termelésünk volumene is jelentősen csökkent. Fémtermelésünk 12 százalékkal, feltáró vágatot egyáltalán nem hajtottunk ki. Mindezek és a lehetőségek figyelembe vételével, az ÉDÜ ez évben kiemelt bérfejlesztésben részesült, féléves szinten 17,8% az átlagbér növekedés. Ezt növeli még, a mintegy 4—5%-os természetbenijuttatás.A gondokat fokozza, hogy még mindig felszá

Az értekezlet összehívásának nyomatékot adott az a tény, is, hogy az Ércdúsító üzem szakszervezeti bizottsága olyan állásfoglalást hozott, hogy ameny- nyiben szeptember 1-től nem valósul meg üzemi szinten 20 százalékos béremelés, akkor a dolgozók véleményfelmérése után figyelmeztető munkabeszüntetést kezdeményeznek.Varga Mihály vezérigazgató, mindenekelőtt azt hangsúlyozta, hogy az üzem szakszervezeti bizottsága jól látja — ahogy ezt az állásfoglalásban is rögzítik —, hogy jogszabályi akadálya van a létszám- csökkentésből adódó bérmegtakarításból megvalósítható béremelésnek.Vállalati adatok, szerint, az első félév során 12,5 százalék bérnövekmény valósult meg, mely kiegészülve az étkezési hozzájárulással és a „szénpénz
Köszöntjük dolgozóinkat a 40. bányásznapon

molás alatt álló vállalat vagyunk. A parlament jóváhagyta részünkre a szükséges termelési támogatást. A Pénzügyminisztérium ezt az összeget havi bontásban folyósítja, de az eredeti összeghez képest csökkentett mértékben, s mindaddig, amíg a kormány nem dönt a sorsunkról. Ha a kormánydöntés késik, és a PM továbbra sem folyósítja a szükséges és ígért összeget, úgy az ősz folyamán komoly, sőt, katasztrofális helyzetbe juthatunk.Az elégedetlenség érthető, most mégis a következőket kellene szem előtt tartani: jogszabály ellen nem vétünk, de reméljük, és szorgalmazzuk, hogy feloldanak bennünket az említett jogi kötöttség alól. Meg kell várni a szeptember közepére ígért kormánydöntést. Az országban, így megyénkben is érthetően ideges, ingerült a hangulat, főleg az alacsony jövedelműek körében. Mi azonban, csak akkor maradhatunk talpon, ha támogatás nélkül, gazdaságosan tudunk termelni. Éppen ezért, egy esetleges munkabeszüntetés éppen olyan hibás, pozitív eredménnyel nem kecsegtető lépés lenne, mint a vállalat- vezetés részéről a hazardi- rozós, vagy a felelőtlen ígérgetés.A végkielégítés helyzetéről szólva, a vezérigazgató azt hangsúlyozta, hogy az

ez évre tervezett összeg elfogyott. Jórészt, erre a célra ez évben 140 millió forintot kapott a megye. A megyében működő REF és a vállalat is kérte ugyan, hogy egy közös vállalat létrejötte esetén éppen a létszámcsökkenés meggyorsulása miatt — a jövő évi, erre szánt összegből ütemezzenek át ez évre, melyre ígéretet is kaptunk, de több tárca úgy foglalt állást, hogy meg kell várni a szeptemberi kormánydöntést. Ez az oka annak, hogy most néhány hétig, a döntésig a vállalat leállította a felmondásokat.Ezután Horváth Sándor, az UDSz titkára azt javasolta, szeptember elejére hívják össze a vállalati bizalmi testület ülését, ahol ezeket a kérdéseket újból, már az augusztus 30-ára beígért bányászattal foglalkozó kormányülés döntéseinek ismeretében, napirendre tűzik.Felmerült még az öntöde önállósulásának problematikája, a dolgozói résszvé- nyek kérdése. Komoly bírálatot kapott az Ércdúsító üzem vezetése, ahol a már testület által megszavazott kis anyagi segítség szétosztásával késlekednek. A szakszervezeti titkárok kérték a vezérigazgatót, hogy ő és munkatársai tartsanak több üzemi tájékoztatót, mert a dolgozók gazdasági ügyekről ezt tőlük várják el. Kablár János

Örömmel kezdenénk úgy bányásznapi köszöntőnket, ahogy már évek óta teszik más-más nagynevű cikkíróink: szeptember elsővasárnapján a bányászokat ünnepli az ország. Örömmel tennénk, ámde örömünk nem lenne felhőtlen. Keserű szájízzel kell tudomásul vennünk, hogy az oly jól hangzó tételmondat üres frázissá vált, s mint a frázisok általában, nemcsak elkoptatott és kiürült közhelyek, de igazságtartalmuk is erősen megkérdőjelezhető. Hiszen nem bennünket, bányászokat ünnepel az ország, alapos és alaptalan kinyilatkoztatások, valós gazdasági alapokon, vagy szubjektív érzéseken, indulatokon alapuló döntések, döntés hiányok vagy késlekedések, késleltetések, rosszindulatú, sulykoló propaganda, mely szerencsére teljesen nem általánosítható, oda jutatta az egész ágazatot, hogy ezen a szeptemberi vasárnapon magunkat ünnepeljük.Örömmel vettük volna, ha — amint azt az elmúlt években már-már megszoktuk — ezt a köszöntőt is hazánk valamelyik szaktekintélye, országos vezető egyénisége írta volna, ígéretet kaptunk is rá, de úgy tűnik, manapság bányászatról felelőséggel nyilatkozni felső szinten nem hálás feladat. Főleg nem, ha már tudjuk, hogy a kormány várhatóan augusztus 30-án tárgyalja a magyar szénbányászat helyzetét, ahol felelősen döntenie kell, több tízmilliárdos nemzeti vagyonról, több tízezer ember sorsáról, s remélhetőleg szeptember közepén napirendre tűzi azt is, hogy felülbírálja-e elődjének, múlt év szeptember 22-ei, az uránbányászat felhagyásáról hozott döntését, avagy — erre gondolni sem merünk — jóváhagyja azt.A szénbányák és az uránbánya kormány által történő külön tárgyalása is azt mutatja, hogy vállalatunk sajátos helyzetben van a magyar bányászaton belül, hiszen termékét nemzetközi megállapodás alapján a Szovjetunióba szállítja.Már a kormánydöntést megelőzően is, azóta pedig felerősítve, rendkívüli erőfeszítések születtek nálunk a szervezeti és működési struktúra hatékonyabbá tételére, az önköltség csökkentésére. Ezen túlmenően kereskedelmi megállapodás, illetve közös vállalat alapítása céljából tárgyalásokat kezdeményeztünk külföldi cégekkel, melyek

közül az ír Glencarral folytatott tárgyalások eredményeként — remélhetően a közeljövőben — szindikátusi szerződés jön létre.A konvertibilis elszámolásra való áttérés a Szovjetunióval folyó kereskedelemben kedvező helyzetet teremthet vállalatunk számára, a paksi atomerőmű fűtőelemeiben, mint alapanyag jelenhet meg termékünk, mellyel jelentős dollármegtakarítás érhető el országos szinten.Ha a kutatások igazolják szakembereink feltételezését, miszerint a lelőhely n.'élyfeküjében, 1100 méter mélységben található aleu- rolit alkalmas lehet veszélyes hulladékok tárolójának kiépítésére, ez a létesítmény jelentős segítséget adhat a hazai környezet- védelem egyik legnehezebb problémájának megoldásához, s egyidejűleg csökkentené az urántermelés önköltségét.Tudnunk kell azonban, hogy vállalatunk csak igen jelentős költségcsökkentéssel maradhat talpon. Az1989. évi induló létszámunk már mintegy 38 százalékkal csökkent, s még további 2000 fős létszámcsökkentés szükséges az új struktúrához.Egy év telt el az emlékezetes demonstráció óta, alig egy év a minisztertanácsi döntés óta, s tizenhat hónap azóta, hogy a tv- híradóban összeszorult szívvel halgattuk az akkori leendő miniszter kinyilatkoztatását. Jóval többet öregedtünk azóta, mint amennyi idő eltelt.Ám az azóta is született eredményeink, a sok idegeskedés, bizonytalanság, létért való küzdelem, s a remény, feljogosít bennünket az ünneplésre, arra, hogy a 40. bányásznapon mindenki, aki ezt a harcot végigcsinálta lazítson egy kissé, ünnepeljen, szórakozzon, kapcsolódjon ki, érezze jól magát. Ehhez kívánunk minden dolgozónknak: jú szerencsét!
KitüntetésA BDSz Szövetségi Titkársága a Ságvári Endre Művelődési Házban működő Kisgrafikai Barátok Körét BDSz Művészeti Ní- vó-ilíj kitüntetésben részesítette.A kitüntetés átadására a központi bányásznapi ünnepségen kerül sor.
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Nem magáról, a vállalatról mesél...

...a leköszönő 
vezérigazgató-helyettes

Kerek harmincnégy év telt el azóta, hogy 1956 augusztus elsején Bőhm 2’lbor a vállalathoz jött dolgozni. Ez év július 31-én fejezte be, ahogyan ő mondta, munkálkodását a vállalatnál. A kezdet a vállalat hőskorában történt, all. sz. bányaüzemben, ahol könyvelési előadóként állt munkába. Rövid időt töltött el ott, s ugyancsak keveset az í. sz. bányaüzemben, hiszen az 56-os év végén már a Központban tevékenykedett. Akkor szinte a semmiből kellett a nyilvántartásokat létrehozni, ez volt a számviteli elszámolási rend kezdete. Két év múlva vette át a számviteli osztály vezetését, majd 1961-ben a Vegyi Dúsító Mű beruházásakor az üzembe került, s tíz évet töltött az ÉDÜ-ben. Onnan útja visszavezetett a Központba, a pénzügyi-számviteli főosztály élére. A gazdasági igazgatói funkciót 1978-ban vette át elődjétől, majd a későbbiekben, ahogyan fogalmazta: — megkaptam a minisztertől a vezérigazgató-helyettesi cím használati engedélyét.— Ez röviden az itt eltöltött évtizedek tartalma meséli az idő kerekét most visszapergető Bőhm Tibor — mely mögött számos kellemes, és olykor-olykor kellemetlen emlék húzódik meg. Szép feladat volt szinte a vállalat születésétől részt venni az alapok lerakásában, a falak felhúzásában. Ezért is volt számomra fájó az elmúlt évi bejelentés a vállalat felszámolásáról. Tudom, hogy a vállalat magas támogatásban részesült az évek során, de nem olyan ösz- szegben, mint amilyent a fejünkre olvastak. Ha a plusz—mínuszokat egyenlegbe vonjuk, akkor ez a támogatás lényegesen kevesebb. Az emelkedést elsősorban a felgyorsult infláció, és nem utolsósorban a jövedelemadó elszámolás terhe miatti bérbruttósítás hatása idézte elő. Azóta a bejelentés óta eltelt már másfél év, megszületett a Minisztertanácsi határozat is a vállalat felszámolásáról, de egy kiskapu nyitva maradt a vállalat továbbélésének lehetőségére.— A vállalat vezetése, ebben az évben nagyon sokat tett annak érdekében, hogy a vállalat életét úgy biztosítsa, hogy feltétlen növelje a termelékenységet, igaz csökkenő létszám mellett. Egy valóban végrehajtott létszámcsökkentés, a fokozott anyagtakarékosság biztosíték arra, hogy a vállalat termelése, ha nem is a korábbi szinten, de Paks ellátására szükséges dúsít- mány megtermelése eredményesen biztosítható lesz. Ehhez hozzájárulhat az is, ha a vállalat külföldi tőkét is igénybe tud venni. Nyilvánvaló, a tőkés gazdálkodósból sok új dolgot tud majd a vállalat meríteni, s ez is hozzájárulhat ahhoz, hogy teljesíthető le

gyen az a jelentős önköltségcsökkentés, ami a továbbéléshez feltétlenül szükséges. Ennek a továbbélésnek, sajnos az az ára, hogy az 1983-as évi zárólétszámnak mintegy 60 százaléka különböző módon elkerült, illetve elkerül a vállalattól.— Elhatározásomban, hogy kérem az idő előtti nyugdíjazásomat, sokban befolyásolt az, mint ahogyan mondtam, itt voltam a vállalat bölcsőjénél, s őszintén, nem szerettem volna itt lenni a vállalat temetésénél. Ezt a bezárásra értem. Most már természetesen egyre jobban reménykedem abban, sikerül a továbbélés. Bár van bennem olyan érzés is, hogy esetleg a közös vállalat, külföldi tőke nélkül is rentábilissá lehetne tenni a cég működését. Amiben viszont feltétlenül előbbrelé- pést jelenthet ez a közös vállalat létrehozása, hogy olyan tapasztalatokat lehet így behozni, a magyar gazdálkodásba, ami kilendíthet bennünket a jó ideje tartó megtorpanásunkból.— Mindezt azonban már csak mint külső szemlélő tudom majd megnézni. Bízom abban, ha esetenként, mint nyugdíjas visszatérek a vállalathoz, tájékozódhatom, egyúttal talán a régi tapasztalatokból is átadhatok. Annak ellenére, hogy nagyon rátermett, tehetséges fiatalok vannak a vállalatnál a közgazdász utánpótlásban. Ügy gondolom, ezt a fokozott feladatot, amit a jelen megkövetel, ez a kollektíva végre tudja hajtani.— Számomra a magánélet évei következnek most, amely talán lehetővé teszi azt, hogy a család felé pótoljam azt, amit fiatalabb korban a munka miatt elmulasztottam. Igaz, ma már nem a fiaim, hanem az unokáim iránt tudom elsősorban pótolni a szeretetek a több szabadidőt. A hirtelen nyakamba szakadt „kikapcsolódást” sem köny- nyű megszokni, a pihenőidőt meg kell tanulnom jól beosztani. Remélem sikerülni fog, de ez a kisebb gond.— A nagyobb gond az, hogy a vállalatnál valóban sikerüljenek az új elképzelések. Erre az urániparra szükség van. Különösen, hogy egyre nehezebb a helyzet az energiafronton. Gondolok az olajár ismételt emelkedésére, a kuwa- iti eseményekre. Ügy gondolom, bármit mondanak az atomenergiára, az a legolcsóbb, a legkevésbé környezetszennyező energiát termeli. Nem mindegy, ennek a fűtőelemnek az alapanyagáért valutát kell-e kiadni, vagy belföldön forintért lehet eladni egymásnak. A gondolatok a fejekben nagyon sok tekintetben változtak az ország vezetésében, a paksiaknál, és nem utolsósorban nálunk, a vállalatnál is. Ez

alapozza meg a vállalat továbbélését, melyhez sok sikert kívánok, nem csak az utódomnak, volt kollégáimnak, a vállalat vezetésének, hanem az együttmaradó kollektívának is — mondotta befejezésül a bányásznap alkalmából Kiváló Bányász kitüntetésben részesülő Bőhm Tibor.V. T.
A jugoszláviai csereüdülésröl 
Halgattassék meg 
a másik fél isLapunk előző számában Van, aki tudja, Van, aki nem címmel a jugoszláviai csereüdüléssel kapcsolatos cikk jelent meg. Most ugyanebben a témában — de a másik oldalon állva — az UDSz titkára, Horváth Sándor mondja el véleményét. Elöljáróban csupán annyit, az említett írást olvasva az szb titkár nem lett ideges, nem csapott az asztalra „tiltakozom” felkiáltással, hanem nyugodt hangon csak annyit kért, hogy lényegretörően mondhassa el ezzel kapcsolatos véleményét:— A harkányi üdülő felújítása és átalakítása miatt bizonytalanná vált az idei jugoszláviai csereüdültetés. A munkálatok elhúzódása miatt érdemi tárgyalásra csak június hónapban kerülhetett sor. Sürgetésünkre június 28-án ' sikerült megkötni a csereüdültetési szerződést. Még azon a napon délután tájékoztattam a vállalati szakszervezeti bizottságot a megállapodásról, és kértem a titkárokat, hogy a következő titkári értekezleten közöljék az igényeket, és ennek birtokában döntsünk a keretek meghatározásáról. Mivel az igényközlés után még tizenkét férőhely maradt, ezért rövid határidővel pótjelentkezésre adtunk lehetőséget, függetlenül az üzemi taglétszámtól, mivel félő volt, hogy nem kelnek el a beutalók.

Egy bányászkedvezmény 
történeteAz Országos Anyag- és Árhivatal 1985-ben a lakosság számára szolgáltatott villamosenergia órát négy tarifa szerint állapította meg. Ezek Budapestre, a kiemelt városokra, az egyéb városokra, valamint az egyéb községekre, településekre vonatkoztak, s a tarifa mértéke 1 forinttól 2,20 forintig terjedt. (Azóta a tarifák többször módosultak.)A Paksi Atomerőmű üzembeállításával vállalatunk dolgozói is kapcsolódtak hazánk villamosenergia termeléséhez, a fűtőelemekhez szükséges nyersére kitermelésén keresztül. Ezt figyelembe véve, dolgozóink kérték, hogy kedvezményes villamos-ener- gia-ellátásban részesülhessenek.Az Országos Anyag- és Árhivatal 1986. március elsejétől engedélyezte a kedvezményt a MÉV állományában lévő dolgozóknak, a nyugdíjasoknak és azok özvegyeinek. A kedvezmény a kiemelt városi tarifával volt egyenlő, tehát a pécsi illetőségű dolgozók nem részesülhettek olcsóbb áramdíjban, de vidéki jo- gusultaknak már jelentős volt a kedvezmény, hiszen 2,20 forint/kWh helyett 1,45 forint kWh-t kellett fizetni.A kedvezményt 1986. május elsejétől kiterjesz

A megismételt felhívás utón pontosan annyian jelentkeztek, amennyi férőhely volt. Információm szerint minden igénylő kapott beutalójegyet. A kifogásolt létszámösszetétel és a területi aránytalanság emiatt következett be.Az V. sz. bányaüzem főbizalmijainak kérésére rendkívüli titkári értekezletet hívtam össze. A titkári testület egyhangúlag úgy döntött, hogy marad az eredeti elosztás, mivel tudomásuk szerint nincs újabb jelentkező, s így fölösleges a létszámarányos elosztás. (A vállalati szb. titkárnak arról sincs tudomása, hogy az V. sz. bányaüzemből. akár egyetlen dolgozó is jelentkezett volna. A szerk.)Én az esetről levontam a szükséges tanulságokat, és remélem, ezt mások is megteszik. A rendkívüli titkári értekezleten felvetettem, hogy szeretnék párbeszédet folytatni a reklamáló V. üzemi főbizalmiakkal. Ez a találkozó nem miattam maradt el.Én is érzem és tapasztalom az információs munkáink hiányosságait, s ezért is javasoltam — július 12-én a bizalmi testületi ülésen — a kontroll bizottság létrehozását, amit az V-ös üzemi bizalmi küldöttek nem támogattak — mondotta befejezésül Horváth Sándor. v. t.

tették a vállalat állományából rehabilitációs intézkedéssel más vállalathoz átkerült dolgozókra, valamint minden kedvezményezett özvegyére is.Dolgozóink örömmel fogadták a kedvezmény lehetőségét, s több, mint ezerötszázan adtak igény- bejelentést.A bányászati keresetkiegészítési rendszer bevezetésével tovább bővült a kedvezményes villamos- energia-ellátásra jogosultak köre. Az 5 1987. (VIII. 22.) IpM—EüM—PM sz. együttes rendelet ugyanig kiterjesztette a kedvezményt a bányászati keresetkiegészítésben részesülő dolgozókra is.A kedvezmények kivívásához végig nagy támogatást kaptunk a BDSZ-től, ahol a XXIII. kongresszuson jelentették a kedvezmény megadását dolgozóink részére.A fenti mozzanatok ma már történelmünk apró pillanatainak tekinthetők. A kormány ugyanis az1990. augusztus elsejétől érvényes árintézkedéseivel egységesítette a lakossági áramdíjakat. A főváros, a kiemelt városok, és az egyéb városok, települések villamosáram díja egységesen 2,45 forint/kWh.Volt egy kedvezményünk, de egy intézkedés folytán ezzel is szegényebbek lettünk. ..
Juhász Károly

Szeptemberben
induló
szakmai átképző 
tanfolyamokKereskedelmi és Idegen- forgalmi Továbbképző Vállalat: — ital, büféárú-el- adó szakmunkás, — vendéglátó üzletvezető, — boltvezető, — középfokú idegenforgalmi ügyintéző, — felsőfokú idegenforgalmi szak (üzletkötő). — felsőfokú áruforgalmi szak (kereskedelem), — középfokú raktáros, — középfokú reklám előadó.KIOSZ Oktatási és Szakmafejlesztési Központ:Textil- és ruhaipari varró, filmnyomó- és szitakészítő, — fényképész, — számítógépműszerész, — lábápoló, — (tervezett megfelelő létszámú jelentkezés esetén indul) — nemzetközi gépjárművezető, bőrdíszműves.A felsorolt képzésekre szeptember első hetében még lehet jelentkezni! A tanfolyamokról jelentkezési feltételekről az esetleges átképzési költségtérítésről a MÉV Központban működő Munkaügyi Szolgáltató Iroda nyújt részletes felvilágosítást. A közeljövőber induló tanfolyamokról tér mészetesen folyamatosar közlünk információkat a; Ércbányászban. Várjuk je lentkezésüket.

A vibrációs 
ártalom III.

I. Műszaki megelőzése: A vibrációs ártalmak teljes biztonsággal úgy lennének kiküszöbölhetők, ha csak olyan gépeket, ill. szerszámokat alkalmaznának, amelyek működésük közben nem keltenek egészségre ártalmas rezgéseket. Ez ma még nem valósítható meg. a megelőzés további műszaki lehetősége 
a rezgések hatását csökkentő antivibrációs fogantyúk felszerelése a gépekre. Ilyeneket kedvező eredménnyel alkalmaznak motorfűrészeken. Fontos tényező a szerszám műszaki állapota. Az elhanyagolt, elhasznált szerszámok erősebb és ártalmasabb rezgéseket keltenek, mint a jó állapotban lévők.

«) Egyéni védőeszközök: A védőkesztyű még laticel, vagy habszivacs betéttel sem alkalmas számottevő rezgéscsillapításra. Meleg és vízhatlan védőkesztyű alkalmazása mégis igen fontos olyan munkahelyeken, amelyek alacsony hőmérsékletűek, és nedvesek. A hideg és a nedvesség ugyanis elősegíti a vibrációs ártalmak kifejlődését.b) Munkaszervezési in. 
tézkedések: A megelőzés legolcsóbb és leghatékonyabb eszköze az ésszerű munkaszervezés. Mai tudásunk szerint a vibrációs munkakörben eltölthető évek számát 2—3-ra kellene maximálni, valamint napi 2 óránál többet nem volna szabad dolgozni vibrációs szerszámmal.

II. Orvosi megelőzés: A vibrációs ártalmak megelőzésében nem kis szerep jut a felvétel előtti és az időszakos orvosi vizsgálatoknak.
A felvétel előtti orvosi 

vizsgálat célja annak elkerülése, hogy olyan emberek kerüljenek vibrációs munkakörbe, akik hajlamosak a vibrációs ártalmak kialakulására.
Az időszakos orvosi vizs. 

gálatok feladata a vibrációs károsodások korai felismerése, a károsodottak időben történő kiemelése.(Folytatjuk.) dr. Debreczeni László
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Köszöntjük kitüntetett dolgozóinkat
Kiváló Bányász miniszteri kitüntetés:
Lovász László 
csapatvezető vájár

Harmincnyolcéves, 1976 november óta dolgozik aIII. számú bányaüzemben, vájvégen. az elmúlt tíz évben a 34-es csapat szakvezető vájára, jelenleg csapatvezetője. A kollektíva fennállása óta, kiemelkedően jó munkát végez, melyet 19116-ban a legmagasabb iparági szintű kitüntetéssel ismertek el. A csapaton több fiatal szakembert neveltek, akik szintén kiemelkedően helytállnak a termelésben. Lovász Lászlónak meghatározó szerepe van a csapat eredményében.
Köszöntjük a törzsgárdátA vállalati törzsgárda szabályzat alapján a 40. bányásznap alkalmából 8000 forint pénz jutalomban részesültek az alábbi dolgozóink, akik 3000 föld alatti produktív, vagy, 4000 egyéb föld alatti műszakot teljesítettek, illetve 25 éves külszíni munkaviszonnyal rendelkeznek.III. sz. bányaüzem: Ba- ezur László, Balatincz László, Balogh István, Bá
nyai János, Fejes Lajos, Fidler László, Fogarasi Béla, Hornyák László, Is- tókovics András, Jobbágy Gyula, Kocsis István, Leffler Sándor, Lévai József, Ligner Ferenc, Mellár Lászlóné, Misák Sándor, Nagy József, Pintér Zoltán, Süli Csontos László, Szekeres Ferenc, Széli Gyula, Szigeti Tibor, Tóth Mihály, Túri József.IV. sz. bányaüzem: Bak Mihály, Balogh József, Csík András, Farkas Lajos, Fehér Miklós, Friedrich József, György Tibor Pál, Hoffer Ferenc, Hrisztov B. Iván, Káló Ferenc, Kozma István, Űri Sándor, Sámuel József, Sipos Sándor, So

Sebestyén Mihály 
csoportvezető vájár

Negyvennégy éves, a Szolgáltató üzem föld alatti szállításának a dolgozója. 1965. január 3-a óta dolgozik vállalatunknál és az üzemben. Kezdetben külszíni csillés volt, majd 1968-ban került föld alatti állományba. A munka mellett továbbképezte magát, 1975-ben segédvájár, két évvel később vájárvizsgát tett.Tíz éve dolgozik csoport- vezető fenntartó vájárként.Nagy tapasztalatú, sokoldalú, gyakorlati tudású szakember. Jelenlegi munkaterülete mellett a vasútépítés területén is jártas. A rábízott csoportot jól vezeti, munkájukra jellemző, hogy szinte balesetmentesen dolgoznak már hosszú évek óta.

mogyi Zoltán, Svitz Ferenc, Szabó László.V. sz. bányaüzem: Batári Kálmán, Bocz Jenő, Czuni József, Császár Károly, Dévai András, Kálazi Ferenc, Nagy Lajos.Ércdúsító üzem: Ásványi Lajos, Bernáth László, Bihari József, Csikós László, Dani Sándor, Decsi Imre, Flaksza Mihály, Horváth József (41), Ónodi Lajos, Somogyi József (42), Sztranyák József, Tímár Zoltán.Szolgáltató üzem: Barka Tibor, Bíró János, Danka Károly, Kónya Lászlóné, Lempek Ferenc, Magyar István, Meláth József, Oláh Imre, Oletics Károly, Undi László.Anyag- és áruforgalmi főosztály: Győri Sándor, Hauser Győzőné, Kis Pál Nándor, Pálfi László, dr. Tóth Mária.Központ: Bendik István. Dorozsmai Ferenc, Papp Lajosné, Sör Lajos, Szilágyi Ibolya. *Ugyancsak törzsgárda jutalomban részesültek (5 napi munkabér, de minimum kétezer forint)

Farkas János 
csapatvezető vájár

Harminckét éves. 1976- ban föld alatti csillésként került a IV. sz. bányaüzem állományába. Három évvel később segédvájár lett, majd a vájártanfolyam elvégzése után 1980 óta vájárként dolgozik.Tavaly október elseje óta, a 23-as sz. termelő csapatnak a vezetője, ahol 1934 júniusa óta dolgozik. A kollektíva évek óta olyan munkahelyen tevékenykedik, amelyekről számottevő érc termelhető ki, s melynek mennyisége nagyban elősegíti az üzem termelési feladatainak a teljesítését.Az általa irányított csapatnak a kollektív szelleme is kiválónak mondható, s ő egyike azoknak, akiket példaként állíthatunk mások elé.

azok a dolgozók, akik 3000 műszakos munkakörben 10, 4000 műszakon munkakörben 15 éve tevékenykednek, illetve 20 éves külszíni munkaviszonnyal rendelkeznek.III. sz. bányaüzem: Antal László, Bodor Béla, Burai László, Dani Ferenc, Farkas Győző, Felső István, Futó József, Gere István, Gyenes József, Kingl József, Kiss Béla, Kovács Sándor, Kónya József, Magdó József, Mayer Ferenc, Móra Tibor, Nagy József, Péter Géza, Pintér György, Ruzics János, Somogyi Tamás, Takács Attila, Tánczos János, Zsenko- vics András, Zsidi Zoltán.IV. sz. bányaüzem: Bakó Pál, Bischof István, Búzás István, Fata Lajos, Gross Tamás, Hermann András, Hóka István, Horváth Lajos, Imre János, Kanyar László, Koró János, Kosa Lajos, Kun György, Nagy Attila, Németh István, No- vák László, Szentendrei Róbert, Szigeti Géza, Torma Tibor, Tóth András, Végh László.V. sz. bányaüzem: Farkas Józsefné, Glüch Mi-

Miskolczy László 
csapatvezető vájár

Harminchat éves, 1971 november 1-jétől dolgozik a MÉV III., II., majd V. sz. bányaüzemében, csillésként, segédvájárként, majd vájárként. Jelenleg az V. sz. bányaüzem 35-ös csapatának vezetője.A vállalatunknál eltöltött idő alatt minden a szakmai felkészültségéhez fontos tanfolyamon részt vett, és a tanultakat jó eredménnyel kamatoztatta a gyakorlati munkájában.Elismerten az üzem egyik legjobban felkészült bányász szakembere, munkáját mindig nagy szorgalommal és magas szakmai színvonalon végezte és végzi el.Munkatársaival, vezetőivel való kapcsolata jó, környezetében tisztelik, becsülik emberi tartásáért, szakmai felkészültségéért.

hályné, Kartali Istvánná, Leiter Péter, ördög Béláné.Ércdúsító üzem: Balogh Lajos (49), Borovácz Sán- dorné, Borsi Géza (44), Botomé Kocsis Ilona, Brücher József, Géczi Lajos, Herke Lajos, Hun László (51), Jung Lajos, Karsai József, Kókai Imre, Kovács Jenő, Kovács Károly, Laklia József, László Béláné, Miha- lovics Gábor, Nagy Józsefné, Pállfy Gyula, Prokop Lajos, Sztergár Ferenc, Tislér Attila, Tóth István (43), Tóth Kálmán (46), Új Zoltán (50).Szolgáltató üzem: Antonin István, Bakk Ferenc, Ferencz László, Herzsenyák József, Horváth Józsefné, Jégl Jakab, Kiss Zoltán, Kustra József, Magyar Iván, Marosvölgyi Zoltán, Petrovics Ferenc, Sütő Győző, Szabó Benő, Szabó Benőné, Szabó Tibor, Te- szári Árpád, Várhegyi István, Vég János.Anyag- és áruforgalmi főosztály: Cser Jánosné,Csobot Józsefné, Csőmé László, Kolarics József.Központ: Barics Nándor- né, dr. Bőhm János, Fried- rics Gábor, Tukora István.

Bányásznapi
kitüntetésekA 40. bányásznap alkalmából kiemelkedő munkájuk elismeréseként Kiváló bányász kitüntetésben részesültek : Lovász László csapatvezető vájár (III. sz. bányaüzem), Farkas János csapatvezető vájár (IV. sz. bányaüzem), Miskolczy László csapatvezető vájár (V. sz. bányaüzem), Sebestyén Mihály csoportvezető fenntartó vájár (Szolgáltató üzem), Bőhm Tibor vezérigazgató-helyettes (Központ).Harminc éves föld alatti, illetve harmincöt éves külszíni, valamint harmincöt éves föld alatti és negyven éves külszíni munkaviszonyuk alapján a Bányász Szolgálati Érdemérem gyémánt fokozatát hetvenen vették át.A bányászatban eltöltött huszonöt éves föld alatti illetve harminc éves kül
fiz első színjátszó körtől 
a Harmadik SzínházigAugusztus 20-a alkalmából a Megyeházán megrendezett ünnepségen Vincze János a Ságvári Endre Művelődési Ház igazgatója a színházi kultúra terjesztéséért, a magyar drámák sikeres színpadra állításáért Közművelődési díjat kapott. E kitüntetés kapcsán kértük, valljon szerelméről a színházról, életéről, rendezői munkásságáról és terveiről.

Honnan a szerelem, a 
színház utáni rajongás?— Azt hiszem, az egész gyerekkoromra vezethető vissza, és a család az otthon volt, az ami meghatározó. Negyvenhétben születtem Dombóváron, s bár szegények voltunk, a szüleimtől annyi szeretetet törődést kaptam, olyan milliót teremtettek, amit csak köszönni tudok.— Könnyen tanultam verseket, sokat szavaltam, de akkor még jobban szerettem játszani, focizni a sráccokkal. A színjátszás iránti szerelem, tulajdonképpen a gimnáziumban kezdődött. Nagy szerepe volt ebben egykori kiváló osztályfőnökömnek, Gömö- ry József tanár úrnak. Az ő irányításával az osztály- közösség minden évben bemutatott egy színdarabot, és ezt nem csak Dombóváron adtuk elő, hanem Csokonai szellemében eljártunk a környező településekre is játszani. A bevételekből aztán minden nyáron elmentünk valahová kirándulni.

Ez adta tehát, az első 
komoly impulzust?— Ami aztán a legnagyobb lökést adta, 1965- ben az én rendezésemet nevezték a Helikon megyei selejtezőjére. Végül is Keszthelyen aranyérmet nyertünk vele, így aztán nem csoda, hogy a Szín- művészeti Főiskolára jelentkeztem rendezői szakra.— A harmadik rostáig jutottam, tulajdonképpen a

színi munkaviszony alapján a Bányász Szolgálati Érdemérem arany fokozatát hetvenkilencen kapták.A Bányász Szolgálati Érdemérem ezüst fokozatát 20 éves föld alatti, illetve huszonöt éves külszíni munkájukért nyolcvanötén vehették át.A bányászatban eltöltött tízéves föld alatti, illetve tizenötéves külszíni munkájukért a Bányász Szolgálati Érdemérem bronz fokozatát százhatvanketten vehették át.A Bányamentő Szolgálati Érdemérem arany fokozatát három dolgozónk vette át. *Augusztus 20-a alkalmából a Baranya megyei Tanács Közművelődési Díjával tüntették ki Vincze Jánost, a Ságvári Endre Művelődési Ház igazgatóját.

„küszöbön” belülről tessékeltek ki. Az akkor induló tévé rendezői szakra felvettek volna, — és talán ma nem is szalasztanék el egy ilyen lehetőséget — de nekem a színház volt a mindenem.— Borzasztóan el voltam keseredve, amiben az is közrejátszott, hogy az ÉLTE bölcsész karára maximális pontszámmal sem sikerült bejutnom. Gubancos pár év volt, Pesten maradtam és dolgoztam pincérként, segédmunkásként és adminisztrátorként, mígnem az egykori tanáraim utánam nyúltak. Az ő hívásukra visszamentem Tolnába, képesítés nélküli tanítónak falura.Hatvannyolcban felvettek a Pécsi Tanárképző Főiskolára a magyar-történelem szakra, előtte azonban elvittek Kiskörösre katonának. Itt aztán a „helyzeti energia” hozta, hogy színjátszó csoportot alakítottunk. Tulajdonképpen a katonatársaim „fűztekmeg”, hogy ezt kéne csinálni, hisz így többet járhattunk ki a laktanyából. Persze, nem csupán ez a praktikus cél vezetett bennünket. Nagyon jó társaság jött össze ott, és tényleg színvonalas irodalmi műsorokat csináltunk.— Az ottani társaság néhány tagjával aztán a leszerelést követően a tanárképzőn folytattuk. Még diákként az irodalmi színpad vezetője lettem és egy-két évig még együtt dolgoztunk még akkor is, amikor én már az 500-as Szakmunkásképző Intézetben tanítottam. Itt is alakítottam egy színjátszó kört, mely aztán országos hírű lett. Egy nagyon tehetséges munkásfiatalokból álló társaság volt ez. A próbákra egyre többen jártak át a főiskoláról, sőt gimnazisták csapódtak hozzánk. Ez nem igen tetszett az iskola
(Folytatás a 4. oldalon)
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Élni kell

Hit, remény, ir szeretetAz V. sz. bányaüzem IV-es körletében a leszállás előtt azt meséli Kiss 
Ákos — a körlet egyik helyettes vezetője —, hogy hallottam-e Petre Roman azon kijelentését, miszerint Románia pár éven belül utoléri a fejlett nyugatot? Ami persze, több, mint lehetetlen — teszi mindjárt hozzá, s azt is, hogy mi több, még mindig lelek haza látogatni. És hát, ameddig ez a félelem bennünk van erdélyi, romániai magyarokban, addig igen csak alárendelt úton poroszkál Románia, s hol van még az Európa—Házhoz vezető út megtalálásától?A kasban, természetesen már nem a „nagy politika” kérdéskörébe tartozó történéseket vitatjuk meg az évekkel ezelőtt Magyarországra nősülő bányamérnök körletvezető-helyettes erdélyi Kiss Ákossal. A kellemes lefelé suhanág alatt, mór a 47-es csapatról, korábbi és jelenlegi munkájukról beszél. Arról, hogy a csapatvezető Molnár Fe

renc az egyetlen a csapaton a régiek közül. Társai már csak hallomásból tudják, hogy a 47-es az üzem talán legjobb vágathajtó csapata volt, a IX-dik szint minirondós csapata. Ma újoncokból igyekszik Molnár Ferenc egy jó csapatot

összekalapálni, igaz, nem vágathajtókat, hanem fejtési csapatot.
Most, hogy egy hónap 

van már csak vissza, s el
dől a vállalat az ír Glencar 
céggel közös vállalatot hoz- 
e létre, avagy valamilyen 
porszem kerül a gépezetbe, 
s nem kell az uránbányá
szat senkinek... Nos, 
mindezt hogyan éli meg 
ön, s miként — általában 
— az emberek? — kérdezem a X. szinten a 47-es csapat munkahelyén Mól. nár Ferencet.— Bízunk abban, hogy megmarad a vállalat, s szerződést kötünk az írekkel. Dolgozunk, kell a pénz, s ez mindent megmagyaráz, még azt is, hogy időnként elfelejtjük, milyen balta is lóg a fejünk felett. Ősszel még volt kapkodás, idegesség, „mi lesz velünk” gondolkodás. Ma már nem foglalkozunk annyira — mondja látszólag őszinte mosollyal az arcán a csapatvezető — a holnappal. De hát nem is igen tudnánk mit kitalálni, hiszen mindenkiből mégsem lehet vállalakozó.— Azért is vagyunk ma nyugodtabbak, mert úgy gondoljuk, összejön valahogyan az a fránya szerződéskötés. A vállalat vezetői is bíznak ebben, mi is bizakodunk. Még akkor is, ha nem tudjuk, a jövőben

milyen feltételekkel dolgozunk majd. A munkához való hozzáállásunkkal nem lesz baj, s számítunk arra', hogy szigorodnak a mun- kefeltételek, de arra is, több lesz a pénzünk és jobb lesz a kiszolgálás. Arra egy percig sem gondolunk, januártól kevesebbért dolgozunk majd. Számítunk arra is, hogy nem lesz „63 százalék”, vagy nem így lesz, de gondoljuk, a lakáshoz jutás is még nehezebb lesz a jövőben.
— A vállalat nehéz hely- — 

zetét a napi munkában1 
min veszik észre?— Szemmel láthatóan akadozik az anyagellátás, s ha ez sokáig így marad, az év vége felé már nem fogunk tudni dolgozni. Szembetűnő, alig van utánpótlás. Létszámstop van, nem vesznek fel embert még a váj végre sem. Más területről, általában a gépészetről, lakatosok, villanyszerelők jönnek ma vájvégre. Nekem is három ilyen újoncom van, aki most kóstolgatja a bányász szakma fortélyait. Hiány van szakvezető vájárban, sokszor gond a telepítés.

— Mindezek után, mi
lyennek látja a bányász 
szakmát, annak rangját, a 
jó keresetet, a bányász 
társakat?

— Mind kevesebbetérünk az emberek szemében, úgyanúgy, ahogyan a pénzünk is mind kevesebb. Amikor ide kerültem, a bányászok bére a külszíniek két-háromszorosa volt. Ma a fizetésünk nem mutatja a megszerzés nehézségét, kínjait. Most pontosan a nehéz munkát nem fizetik meg, s a külszínen máshol, akár a tízszeresét is megkeresik röhögve.Amíg a korábbiakban nem csak munkahelyen

Bányásznapon a vállalat koncert fúvószenekara köszönti az üzemek dolgozóit

volt jó közösség egy-egy csapat, hanem a magánéletben, munka utón is, addig ma már annyi időnk sincs, hogy műszak után megigyunk együtt egy pofa sört. Mindenki rohan haza, fusizik, kertet ás, kocsit szerel, konyhát fest, tapétát ragaszt, mert a fizetésünk nem elég ahhoz az életszínvonalhoz, amit megszoktunk, elértünk.A bányászat rangjáról annyit, milyen lehet, ha e réteg felszámolásáról kell

beszélni? Éppen ezért, azért ott bujkál mindany- nyiunk lelkében a kisördög, amelyik azt kérdezi, ha mégsem alakulnak jól a dolgok, hogyan tovább?— Hiszen hiába szerénykedik az ember, nem csap az asztalra, itt meg a felesfára, nem hisztizik a holnap esetleges munka- nélkülisége miatt, a család azért ott van mögötte. És hát nekik nem szabad nap, mint nap megéreznitik, a mi szorongató gondjainkat. Azt, hogy esetleg nem lesz munkánk, hogy gondot jelenthet a lakás, a megszokott gépkocsi fenntartása, s egyáltalán az, hogy valamiből élni kell — mondta nagy sóhajjal az előbb még mosolygó csapatvezető.Veress Tamás

A rézbányászok tündöklése és bukása

„Urán áron rézágyú? (Ja!)...’*
Az első színjátszó körtől 
a Harmadik SzínházigTalán, ha két hónapja annak, hogy egyik tudósításunkban arról informáltuk dolgozóinkat, hogy a MÉV rendészei és az uránvárosi rendőrállomás, mind szorosabbá téve az együttműködését, jelentős sikereket ért el — majdhogynem azt mondtam társadalmi, de fogalmazzunk inkább úgy — nemzeti tulajdon megdézsmólóival szemben.Persze az, hogy nemzeti nem minősít, de kétségkívül nyomatékosít. Erre példát is tudnék mondani a közeli múltból, de kérem az olvasót ne vegye úgy, hogy én is rúgtam egyet ezzel a döglött oroszlánba.Egykori ipari miniszterünk, ki nem is oly rég, ’nyolcvankilenc április legutolsó napján azzal örvendeztette meg a vállalatunk dolgozóit, hogy semmi szükség rájuk, hisz a MÉV veszteséget termel, hattyúdalában — ez valamikor a rendszerváltás idején látott napvilágot — már nemzeti kincsként emlegette a Mecsek gyomrában szunnyadó uránlencséket, és amiatt aggódott, hogy netán külhoniak vetemednek arra, hogy bagóért kótyavetyéljék el a drága magyar uránt.Árvitákba nem bocsátkoznék még az egykori miniszterrel sem, de tény.

ahogy a bauxitbánya volt egykor a vállalat, úgy most lehetne profilja réz is, hisz annyi sárga- és vörös fém kerül mostanában a Kalá- nyosok és Orsósok maszek átvevőibe, hogy az uránérc lassan másodlagos termékké válik.A réz szabadpiaci ára ugyanis 110-180 forint kilónként, és az átvevőket az sem zavarja, ha e — nemzeti — kincs bontásból ered.Persze az ötlet, és a magyar dörzsölt elméjével már rég rájött, hogy inkább megéri a bányából ellopott rézkábelt a szigetelő burkolattól elválasztani és azt jó pénzért értékesíteni — figyelemre méltó.Nem véletlen, hogy sokan „utaznak” már ebben a műfajban. Szóval lopják is a rézkábelt rendesen az uránbányából. Mint azt a vállalati rendészeten megtudtuk, az első komolyabb tételnek akkor kelt lába, amikor a Kutató-mélyfúró üzem bezárt.Azóta rendészeink mindent elkövetnek, hogy eme iparág művelőit lefüleljék. Nem kevés szívósságot és kitartást igénylő munkájuk gyümölcseként néhánynapja tetten érték az egyik „rezesbandát”. Az akció során — melyben az uránvárosi 4-es számú rendőr- állomás is komoly segítsé

get nyújtott rendészeink- nek — egy négyfős bűn- szövetkezet tagjai akadtak horogra.A szorgos fémgyűjtők csaknem ötszáz kilónvi rezet bontottak ki, majd kötegeltek, mikor az éber ellenőrzés véget vetett a „rézbányászkodásnak”.Ketten közülük bikás- ként dolgoztak a vállalatnál. A harmadik — aki kellő helyismerettel rendelkezett — épp a három hónapos kedvezményes katonaidejét töltötte. A felelőségre vonásuk remélhetőleg nem marad el.A rezesbanda negyedik tagja viszont fiatalkorú. Bagóért segített a többieknek, amikor alkalmanként kétezer forintért vállalta a balhét.Azt ugyanis bevallották, hogy már tapasztalt „réz- bányászok”. Nem ez volt az első akciójuk, és bizony egy-két órás munkával mintegy ötvenezer forintot keresni nem akármi.Az elkövetők egyike, amikor a házkutatás során előkerült még egy-két lopott holmi, azzal védekezett, hogy nem tudná másképp eltartani a családját.Lehet, hogy a törvény gyakorlói krokodilkönnyeket fognak érte ejteni, de feltehetőleg nem az újságíró az egyetlen bérből és fizetésből élő, aki rácsodál

kozik a „hős rézbányász" lelki világára. Sokan vannak még, akik azt remélik, becsületes munkával is meg lehet élni.De félre az utópiával!Ha megmarad a vállalat, én javasolnám a termékszerkezetváltást.Ugyan, miért ne hozhatnánk ki a föld mélyéből inkább rezet. Recsk hallatán borsódzik a nemzet háta, hiába van ott az érc dögivei. Több tanulmányterv készült, mely az ottani kincs rendkívül költséges kitermelésén elméi, kedve a gazdaságosság sikátoraiban kutat. Nálunk eddig — láss csodát — van, ahol a bányász még a feszültség alatt lévő kábelt is elvágja, ha az „rézé” a bányának.Persze, nem mindenki kockáztatja az életét. Van aki „rabolt” kábelt bont. és rak a csillébe, némi készpénz reményében, így aztán némi felelősségtudattal csak azért szurkol a közönséges halandó, hogy aki — ír — az ne vegye észre. Ne riasszuk el a messziről jött idegent azzal, hogy olyan bányában keres érdekeltséget, ahol több réz megy ki, mint urán.A rendészeken mindenesetre nem múlik. Tisztában vannak vele, itt több „rezesbanda” is működik. Ej, ha minden hónapban lefülelnének egyet!Nógrádi Gábor

(Folytatás a 3. oldalról)vezetőinek. Sok kellemetlenségem volt miatta.
— Tulajdonképpen ez 

volt a Nyitott Színpad 
elődje?— Igen, ez a társaság adta a későbbi Nyitott Színpad gerincét. Amikor megépült a Ságvári új szárnya, itt leltünk otthonra.

— És jött az első igazán 
nagy siker, a Pisti a vérzi
vatarban.— Igen. ez már 1980-ban volt. És éppen e siker ízén keresztül éreztük meg, hogy ez már több annál, amit saját szórakoztatásunkra csinálunk.— Én azt vallom, hogy ha egy kis csapat — legyen az bármilyen önképző kör — csak azért van együtt, hogy egymás örömére hódol a szenvedélyének az ebben a szörnyű huszadik század végi világban, egy nagyon jó dolog. Ha pedig az a társaság kifelé is tud valamit adni, az már óriási plusz.

— Az Örkény trilógiával 
országos hírnevet szerzett 
az együttes. Fesztivál és 
nivódíjak dicsérő kritikák 
egész sora fémjelzi a Nyi
tott Színpad produkcióit.

Ma már viszont inkább, 
mint Harmadik Színház 
hallani rólatok.— Amikor a Kamara- színház elment a Ságvári- ból, még nagyobb lehetőséget kaptunk. Akkor ha

tároztuk el egy új típusú színház létrehozását, ahol nem csak amatőrök és nem 
csak hivatásosok dolgoznak egy produkcióban. Ugyanakkor egy bizonyos fokú hiányt is szerettünk volna pótolni, hisz a rekonstrukció miatt a Pécsi Nemzeti Színház lemondott a gyermekelőadásokról. Ekkor, tehát nyolcvanhatban kezdünk játszani gyermekdarabokat, ugyanakkor más drámai produkciókat is színpadra vittünk, olyan írók műveit, amelyeket a városban még nem játszottak.

— Hallhatnánk valamit 
a további tervekről?— Nagyon nagy sikerrel játszottuk Spiró György Csirkefej című drámáját, ám Sípos László tragikus halála óta nem adtuk elő. Gondolkodtunk ugyan a felújításon, de aztán felmerült egy nagyon érdekes lehetőség. A vénasszony címmel egy monodráma készül majd a darabból, Sólyom Katalin alakításában. Feltehetőleg szeptember végén, október elején lesz a bemutató. A szezon második felében hűen a hagyományokhoz, színre viszünk egy mai magyar drámát, és elsősorban a gyermekek részére egy ó- francia széphistóriát is. Emellett műsoron marad az Emigránsok és a Találkozás is — mondja végezetül Vincze János. N, G.
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Bányásznap a Ho Si Minh parkban
Födi Tibor fafaragó Kovács György életművész

Harminchét éves vagyok, ján. Kaposváron tanítóképnős, két gyermek édesapja ző főiskolát kezdtem, de — vallja magáról bányász- családi okok miatt félbe- napi vendégünk. — Aszta- hagytam. Rajzot és techni- los szakmunkás képesítést kát tanítottam a diósvisz- szereztem, majd szakközép- lói általános iskolában, de iskolában érettségiztem Ba- azt megelőzően Vaskúton,

Legutóbbi számunkban Bányásznapi előzetes c. cikkünkben hírül adtuk, hogy rendezvényünkön a Ho Si Minh-parkban bemutatkozik a pécsi Guzsa- lyas kör is.

A guzsaly: kézi fonáshoz használatos eszköz, amelynek rúdjára teszik a kendert, lent. Vannak vidékek, ahol a szláv nyelvből származó rokka néven ismert. Bányásznapunkon azonban a kör ennél jóval bővebb programot kínál. Bemutatkoznak az előzetes információink szerint fazekas korongozók, nemezkészítők, népi ékszerkészítők, bőrdíszművesek, sőt kardkészítő kovács is bemutatja tudományát. Hiszen a kör alapvető célja a népi mesterségek gyakorlása, tanítása és tanulmányozása. A népszokásokat és a népi mesterségeket szeretnék föleleveníteni a maguk gyönyörűségére és környezetük megszépítésére — vallják magukról.

szülőfalumban, a művelődési házban dolgoztam. Ott fő profilunk a hagyomány- őrzés, a háromnemzetiségű község népművészetének bemutatása és fejlesztése volt. Szövő-, fazekas-, fafaragó műhelyeket működtettünk, nyári táborokat szerveztünk gyerekeknek, népi alkotókat hívtunk segítségül. Közben alkotómunkámat és tanulmányaimat is folytattam.Legközelebbi tervem, és nagy álmom, hogy jelenlegi lakóhelyünkön, Harkányban, Terehegyen, a Nagyhegy utcában kézműves alkotóházat hozzunk létre, ahol fő célunk a népi kultúra motívumainak megőrzése, frissítése, továbbfejlesztése, funkcionális használati tárgyakban. Itt készítenénk a játszóterekre faragott játékokat, egyéb gyerekjátékokat, kopjafákat, szobrokat, domborműveket, rusztikus bútorokat, lakberendezési tárgyakat. Ugyanakkor foglalkoznánk gyermek és felnőttszakkörökben a szövés, fazekasság, fafaragás, fonás, kosárfonás, batikolás és más népi mesterségek, szokások megismertetésével, tanításával.Munkámban nagy segítséget nyújt feleségem, aki a harkányi iskolában tanít.Remélem, munkánkból kedvcsináló ízelítőt adunk a bányásznapi érdeklődőknek. K. J.
Ars poeticájukat Kós Károly szavaival foglalják össze: „Mert össze kellene szednünk nagy fáradsággal az ország minden részéből a széjjelhordott köveket, hogy azokkal a magunk képére építhessünk. És ehhez hit is kellene, és vak fanatizmus. És rettenetesen sok munka. Igaz, hogy aztán akkor a magunk gúnyájába átöltözhetnénk”.

.., körhinta.,,

Az „urános” bányásznapon a Ho Si Minh-park- ban, a „biosarokban” a 75 éves fiatalember, Kovács György ad tanácsokat, hogyan lehet fiatalnak maradni, s mesél majd — reméljük — arról, milyen eredményekkel tért haza alig néhány napja Brazíliából, Rio de Janeiróból, a szenior úszóvilágbajnokságról.Mikor felkerestük, már az utazás lázában égett, de szívesen beszélt életéről, s arról, milyen tanácsokat szándékozik adni nekünk az ünnepünkön.— Jól ismerem maguknál a Vlaskovits Dodit, aki úszóedző. Én is csináltam, első voltam Magyarországon, aki a Spartakus iparos sportklubban megszerveztem 8-10 éves gyerekeknek az úszóedzéseket. Most már nem edzek, de mikor látom, hogy az uszodában a gyerek nem jól csinál valamit, hát rászólok, megmutatom, hogyan kell.60 évvel ezelőtt tanultam meg a versenyúszást, s most egy kiváló szakkönyv alapján — mutatja — átalakítottam a hátúszó stílusomat. Régen úgy úsztunk, hogy a tempó végén az előrehaladás helyett visszafelé toltuk magunkat, szinte emeltük a vizet. Ezen most változtattam, s azóta „zsinórban” javultak az eredményeim. Az ausztrál vb-n úszott időmet itt az eb-n két másodperccel megjavítottam tavaly.’87-ben valaki mondta, hogy van nemzetközi szeniorbajnokság, akkor beneveztem Angliában. Ott harmadik lettem, Ausztráliában a vb-n negyedik, az eb-n tavaly már első. Remélem bekerülök a „leg”- ek könyvébe, mert 6 nagyvárosban 14 aranyérmet

nyertem. Itt lógnak a boltban, a fejem fölött.Most, mint 75 éves, egy korcsoporttal feljebb lépek, szorgalmasan edzek, minden reggel a Hullámfürdőben úszom, sajnos az uszoda 28 fokos vize meleg nekem, a versenyhez 24 fokos víz kell.Hogyan élek? Egyszerűen nem ismerem el, hogy 75 éves vagyok, nem akarok megöregedni. Nem zavar a korom, nem is érzem öregnek magam. A sok mozgás az állandó tenniakarás tart fiatalon, örülök, hogy meg tudom csinálni azt, amit akarok, és mindig jobbat akarok. Káros szenvedélyem nincs. Még kártyázni sem

tudok, nem hogy inni, ilyesmivel nem töltöm az időmet. Van egy házam, kertem, macskáim, szeretem az embereket, a gyerekeket, két leányunokámat, akik okosak, hiszen lányok, az állatokat, a természetet. Nekem a természet az istenem, egyszerűen csodálatosnak tartom. Sok zöldséget, paprikát paradicsomot, hagymát, uborkát eszem, mondják, egyek sok sonkát, de hát az óra...Magammal szemben nem vagyok elnéző, amit elterveztem, azt lehetőleg végig is csinálom, s fontos, hogy az ember ne hagyja el magát.
K. .1.
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Szeptembertől ismét nagyüzemAmennyire zsúfolt a pro- ződnek a Grund Kupa cso- fi teniszezők nyári ver- portmérkőzései is, ahol senynaptára, annyira ritka, csapataink eddig kiválóan . hogy a sportág amatőr szerepeltek. A hatos dön- szerelmesei tétmérkőzést tőben ugyanis feltehetőleg játszanak a nagy szabad- legalább két méves csapat- ságolások idején. Vállala- nak sikerül magát bevere- tunk versenyzői is jobbára kednie. Biztos résztvevője csak egymás közt vívnak már a finálénak a III. sz. barátságos mérkőzéseket, bányaüzem együttese, mely és ilyenkor nem is annyira valamennyi ellenfelét fölé- az eredmény, mint inkább nyesen verte a II. csoport- a mozgás, a kikapcsolódás, ban. A Bázis-DÉV és a a friss levegő, ami számít. Baranyatej ellen, mindkét-Szeptembertől azonban szer 5-0-ra diadalmaskod- már minden élesben foly- tak, míg a Komlói Szénbá- tatódik, hisz megkezdődik nyákat 4-1, 4-1-re verték, a vállalati biynokság és Féllábbal már a döntőfolytatódik a Grund Kupa ben érezheti magát a Köz- is. pont csapata is. EddigA vállalati bajnokság - valamennyi mér-mely remélhetőleg nem az megnyertek, csu-utolsó lesz — mérkőzéseit paJ? a DÉDÁSZ es a Bor- ezúttal is a Mecsek Lakó- Syar ellem visszavágó van területi Sportegyesület mű- MJPdket talal-anyag borítású pályáin közön Bogyayék a favon- rendezik meg majd egyes- *°k’ ,kl®zen az els,° esszében és párosban. n?eSA szeptember közepén Versenyben van még a induló versenysorozatot, csoportlehetőségért az V. melyre feltehetőleg rekord sz. bányaüzem együttese is. számú nevezés érkezik, Mészárosék négy győze- egyeneg kieséses rendszer- lemmel, vereség nélkül áll- ben bonyolítják majd le. A nak a táblázat élén, de a döntőket várhatóan no- jó erőkből álló DDGáz és vemberben játszók majd. DÉDÁSZ ellen eddig mégSzeptemberben befeje- nem léptek pályára.
Személyi hírekNyugállományba került: rítónő, Túrán Ferenc föld Nagy János külszíni segéd- alatti operátor, Czencz munkás, Penzes Sandor

Bányásznapi 
rendezvények 1990Augusztus 29— szeptember 2.: Bányásznapi meghívásos nemzetközi ejtőernyős verseny a Pécs—pogá- nyi repülőtéren.31-én (péntek): A MÉV koncert fúvószenekara köszönti az üzemek dolgozóit. 6.00 órától 6.30 óráig III. sz. bányaüzem, 7.00 órától 7.30 óráig Szolgáltató üzem, 7.30 órától 8 óráig Anyag- és áruforgalmi főosztály, 8.00 órától 9 óráig Ércdúsító üzem, 9.00 órától 9.30 óráig Központ, 10.30 órától 10.50 óráig IV-es bányaüzem, 11.00 órától 11.30 óráig Koszorúzás. Ünnepi beszédet mond: Szabó László, IV. sz. bányaüzem szakszervezeti titkára 13.30 órától 14.00 óráig V. sz. bányaüzem.Szeptember 1. (szombat): 10.00 órától Megyei központi ünnepség a Pécsi Nemzeti Színházban. Ünnepi beszédet mond: Csete András a Mecseki Szénbányák vezérigazgatója. 20.00 órától Csertetői megemlékezés.Bányásznapi randevú a Ho-Si-Minh parkbanSzeptember 1—2:1-jén 8.00 órától 13 óráig: bányásznapi villámtorna, kispályás labdarúgó-bajnokság.15.00 órától: „Csimpi” nyereményakció és bányásznapi kedvezményes ruhavásár a „Nü 1. Grund KFT’ szervezésében.15.00 órától: Szivárványszín kosár, gyermekprogramok Mária nénivel. Térzene. A Guzsalyas kör kézműveseinek bemutatója. Bio sarok. Természetes gyógymódok, testi lelki, szellemi egészségünk megőrzéséért. Bemutatkozik a MÉLIUS természetgyógyász alapítvány. Makrobiotika: Reform életmód és étkezés. A Reformbolt tanácsadása, tájékoztatója. A természet gyógyszertóra — gyógyhatású kozmetikumok, gyógynövényeink az ember szolgálatában, a BIO-patika árubemutatója. Konzultáció az AGY- KONTROLL-ról. „Hajrá Űserő” Kovács György szenior úszóbajnok tanácsai az egészséges, eredményes hosszú életkor elérésére. Az Élet Háza Alapítvány és az One Peaceful World (Egy békés világért) mak- robiotikus világszervezet bemutatója.16.00 órától: a Zengő együttes játszik.17.30 órától: A VÍZIN együttes műsora.16.30 órától: PMSC—Volán labdarúgó mérkőzés.

Keresztrejtvény
Rejtvényünk vízsz. 1. folytatva fiigg. 14., 24. és 26. sorában 
Szálai Borbála kárpátukrajnai költő Így épül a szép jövő 
című verséből idézünk. Megfejtésül e sorokat kérjük bekül
deni a szerkesztőség címére 1990. szeptember 10-ig. A helyes 
megfejtést beküldők között könyveket sorsolunk ki.

munkás, Pénzes Sándor , ------- - iA mérkőzés szünetében ÉüőernvőT'bernutotó'V'íTgkülszíni segédmunkás (III. Laszl° műszerész, Brúder | órától 4Ljioernyos bemutató 17.15
----  T3 KXPnll’DfÁ + í 1 6 CIZX-7sz. bányaüzem), Barcatta Károlyné titkárnő (Köz- Antal lakatos, Bakó Pál pont).váiár. Illés János robban- , , . . ...tómester, Katona Gyula Nyugallomanyba került asztalos Kercza László dolgozóinknak ezúton is körlet-geofizikus, Nagy megköszönjük a vóllala- István mozdonyvezető, Pri- végzett eredméol Antal bányameres vezető, nyes mókájukat, s nyug-Ragoncsa János yaim, d£jas éveikhez kellemes pi-muel József vájár, Topor- . .esi Antal szállítógép-kezelő, Müller János körletve- zető-helyettes (IV. sz. bányaüzem), Faubel Antal betanított munkás, Szabó János portás, Takács István lakatos, Kovács Ferenc gumis szakmunkás, Vogel Károly lakatos, Vogel Károlyné portás, Hernádi Ferenc villanyszerelő, Papp Lajos gépkezelő, Horváth Béla lakatos, Király József forgácsoló, Roskó László vegyipari szakmunkás, Ve- csey Gábor üzemmérnök, Lelkes István tervezőelemző közgazdász, Pusztai Károly műszaki titkár, Tóth Károly tmk-vezető, (Ércdúsító üzem), Müller Ferenc, főfúrómester, Sas János művezető, Streicher Ferenc részlegvezető, Ga- danecz Györgyné adminisztrátor, Lovas Lajos betanított munkás, Szabó Je- nőné bérelszámoló, Lovrek István fúrómester, Varga Dezső segédmunkás, Gregó Ferenc lakatos, Kiszner Kálmán szivattyúkezelő, Simon József esztergályos, Tomics János lakatos, Darabos László fúrómester, petrovics Ferenc öntvénytisztító, Horváth István acélolvasztár (Szolgáltató üzem), Vámosi Imre vájár, Bányai József anyaggazdálkodási előadó, Sperczel János műszaki vezető, Horváth János vájár, (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Bőhm Tibor vezérigazgatóhelyettes,'Fixl Pálné taka-

henést és jó egézséget kívánunk.

17.00 órától: Szélcsendben: Hőlégballonos repülés a Falcon KFT szervezésében. Jegyek a helyszínen válthatók.Szeptember 2-án (vasárnap) Kézilabda pálya: 15.00 órától: Játszunk együtt. Völgyi Melinda műsora gyermekeknek. 15.30 órától: Légy szép, erős, egészséges. Body bilding, karate, cselgáncs és aerobik bemutató a közönség bevonásával.17.00—18.00 óráig: A HÉ együttes műsora. Vezetője | Gömbös Gyula. Konferál: Bognár János.

Hősökre pedig szükség vanHála az égnek, augusztus derekán újra indult a Igaz, a helyszín és az időpont stimmel, de a soro- magyar labdarúgó bajnokság, mely a nyolcvankilen- zatban luftokat rúgó hátvéd — aki a mérkőzés hőse cedik abban a sorban, és mely oly sok örömet hozott lett — most azt meséli, miként szánta el magát a már a honi futballszurkolóknak, hogy azt felsorolni felfutásra, és hogyan tudta bekanyarintani úgy a is lehetetelen — különösen, ha az utóbbi néhány év labdát, hogy az ellenfél védője már csak a saját há- pontvadászataira gondolunk. lójába tudta bepofozni azt. Megemlíti azt is, hogy aIgaz, mióta a profizmus szele megcibálta a magyar » amit rúgott, tudatos volt, hisz edzésen renge-labdarúgás bozontos üstökét, már tudjuk, hogy nem gyakoroltak — a felfutást. A „Mester a meccsaz a fontos, hogyan játszanak kedvenceink, hanem, előtt erre a lehetőségre is felhívta a figyelmet, hogy mi az eredmény. Tehát, a szurkoló, aki — ked- , ,AZ egyszerű futball drukker fanyalogva teszi le az vencei szerencsétlenkedéseit végig szenvedve — bősz- újságot. A szive melyén tudja, hosokre szükség van. szankodhatna is, ha egy pöttömnyi öngóllal nyer a Szükségé van az országnak, a nemzetnek... csapata, indián tánclépésben tér haza, és rövid Tudom,. bányásznapkor ünneprontás ilyennel élőidéig még az a kérdés sem foglalkoztatja, hogy az hozakodni, de sok éven at hallani lehetett „hős bá-esedékes hétfői áremelések, vajon csak az inflációt nyaszokrol is. Es mi lett a vege?és a családja megélhetési gondjait növelik, vagy a ^®r-)edelmes elemző cikkben a márkushegyijómódú szomszéd devizaszámlájának az értékét sztrájkot kővetően azt olvastam, ma már más vi-emclik. ,átr iar,a

Vízszintes: 14. Karok. 15. Le- társaság. 13. Magyar Optikai
vélhordó. 16. Taszít. 17. Nóta. Ml-;vek 18 Testrész 29 Szén 
19. Jelenleg. 21. Alkotás. 22. . K’ lu- testrész. 29. szép-
Kamionjelzés. 23. Szállító vál- tévés. 23. Tantárgy diáknyel- 
lalat. 23. Protoktinium. 27. ven. 27. Föléjegyez. 29. Vízi

Választóvonal. sT oimlí áUat- 3“- Fogaival morzsol. 32. 
golóeszköz. 33. D. K. 34. Régi Mássalhangzó. 33. Orvos. 36. 
súlymérték. 35. Ráerősíti. 37. Egészséges ital. 39. Nyugtalan. 
Vészjel. 38. Kettőzve édesség. 4] Kü7tprillpt
40. Nem adja meg a tiszteletet. , ' * , , ,
42. Francia sziget. 44. Kalauz 46. Indulatszó. 
nélküli. 45. Friss. 47. Végtag, spanyolul. 51. Római negyven- 
48. Gyere. 50. Tészta. 52. Fele- kilenc 53 Toiás — németül 
sége. 54. Retur hangzói. 56. „ ™ í „ . "cmetuL
Római ezerkettő. 58. Kacat. 59. Páratlan riogás! 57. Leve- 
Súlyrövidítés. 60. Azonos be- leztek. 61. Fiatal. 63. Néger
tűk. 62. Hangszer. 65. R. L. hangzói 64 Tdegpn művészet 
66. Bátorkodik. 67. Nem lány- " x ' 1°eJen művészét,
fekhely. 69. Három — oroszul. 68. Hangtalanul ígér! 71. Egyik 
70. Mássalhangzó kiejtve. 71. szülő. 73. Kéz. 74. Körmét 
A szilárd víz. 72. Budapest pa- használja. 76. Van ilyen út is. 78. 
takja. 74. K. N. 75. Becézett Rásegít. 80. Nyit. 81. Omladék. 
szülő. 77. Rámol. 78. Mint a $3. Város az NSZK-ban. 84. 
vízsz. 77. 79. Azonos betűk. 82. “ac. betűi. 86. Kiejtett betű. 
L. U 84. Tengeri ragadozó. 85, 67. Azonos mássalhangzók. 88. 
Eleségnövénv. 87. Jele: Co. B- E- 69. Szovjet repülőgép
en ,. n. , típus. 90. Indok.90. Átnyújt. 91. Páratlanul ...
. , Juhasz Károlydurva!

Lapunk augusztus elsejei 
Függőleges: 2. Tetőpont. 3. számában közölt keresztrejt-

Kerek szám. 4. Visszaken! 5. vény helyes megfejtése.
K. 6. Hibátlan. 7. Omladék. . A_5 ember erényeit nem erő-
„   „ .... ...... . feszítésein kell merni, hanemSzelep. 9. Latin kötőszó. azon, amit rendszeresen cse-

10. Bő. 11. T. S. 12. Részvény- lekszik.

________________________________ Könyvjiutalomban részesülnek:
Budai József (7632 Pécs, Laki 
I. u. 2.), Bodor Józsefné (Köz
pont), Mayer Anikó (7682 Bük
kösei, Dózsa Gy. u. 19/a),

43. Sértetlen. 
49. Folyó —

Túra-
hívekSzeptember 2-án, vasárnap a Kincses Baranya túramozgalom keretében Siklós környékére látogatnak a MÉV Természetjáró szakosztályának a tagjai. Találkozás 9 órakor a Do- mus Áruház parkolójában. Túravezető: Rónaky Gizella.lág járja.Mindezt, mármint, hogy a szurkolónak csak az a J^*t*&*™&* Számí‘’ ki mennyi értékctntos, hogy nyerjen a csapata, a sportújságírók hnSyan’ • -- - - - Epclmcju ember, ezt nyilván nem is vonja ketseg-- - ~™*—■“> » Épelméjű ember, ezt nyilván nem is vonja kétség-igyekeznek belenk plántálni. Ennél persze sokkal ,)C Am az alakulgató piacgazdaság minden hátrá- szornyubb, ha úgy játszanak, ahogy játszanak cs ne- __ „:„i; ___________ -tán nem is nyernek — esetleg veszítenek — a kedvencek. —---------— l/lMV()W<JUUdU5 lUllIUVH Ilit. II ti"nyát viselő egyszerű magyar azt gyanítja, — még baj van az értékrenddel._ . , .... . ........ . . újságok szerint a legtöbb honi „Football Club’’Szóval a bölcsesség magva azert ott csírázik a sajtó- súlyos gazdasági nehézségekkel küzd. A párszáz fős páholyokban. Örülnek is neki az igazi drukkerek, hisz _— egymás hátán zászlórudat törő — béközép, és az a másnapi sportújság aztán úgy agyba-főbe dicséri a mondjuk kétezer megszállott szurkoló — akiket az természetesen csak győzelem esetén — az arany- cjöbbiek jelenléte nem riaszt — igencsak gyér bevé- lábú gyerekeket, hogy az elfogult szurkoló már-már (eü forrást jelent.azt hiszi, az övé a világ legjobb csapata. Marad még a reklám és a sponzorok, mert bizonyPeches ember viszont aki csak úgy szimplán a fo- a nézőszám nemigen emelkedik.cit szereti. Csak annyiban drukker, hogy leszurkolja Ilyen játék mellett, aki csak a focit szereti és nem a belépőjegy árát, annak reményében, hogy valami azért megy meccsre, hogy a bírót szidhassa, aligha focit is lát. Nem üvölt együtt a béközéppel, nem járul hozzá a klubcsapatok felvirágoztatásához, szidja a hírót, az ellenfél kapusának az anyját, mi- A luftokat rugogatő hátvédek jövőjéért kiilönö- velhogy futball drukkerről van szó. sebben szükségtelen aggódnunk, bár intő jel lehetAztán elolvassa a másnapi újságban a tudósítást, számukra, hogy a sajtó a mindennapok hőseinek és eltűnődik, hogy miért is nem arra a meccsre kezdi feltüntetni őket...ment, amelyről itt hozsannáznak. Pedig a focira (is) azért szükség van. N. G.

Szeptember 8-án, szombaton rendezik a Pécsi tó Kupa túraversenyt, négy fős csapatok részvételével. A rangos eseményen a MÉV Természetjáró szakosztálya az „A” és a „B" kategóriában is egy-egy csapattal képviselteti magát.
A Dorogi Szénbányák Vállalat szervezésében szeptember 7. és 9. között rendezik a XXVIII. Bányász Természetbarát találkozót. Az esemény színhelye az Esztergom közelében lévő Búbánatvölgy Ifjúsági Tábor, ahol vállalatunk természetjáróit tizenegyen képviselik majd.
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Szindikátusi szerződés, 
bér, foglalkoztatáspolitikai 
eszközök
Vezérigazgatói tájékoztató 3 fő témában Fábián Károly vájár és Fleischmann Zsolt szakvezető vágatbővítést végez. (Cikkünk a 3. oldalon.)Csöndör László felvételeSzeptember 6-án összeült az UDSz Bizalmi Testületé. Varga Mihály vezérigazgató tájékoztatóját három fő téma köré csoportosította.Először a vállalatunk és az ír Glencar cég között megkötött szindikátusi szerződésről szólt. Elmondta, hogy bár a sajtó ennek aláírását — félreértések miatt — egy héttel előbb bejelentette, valójában azt szeptember 2-án, 15 órakor a Pannónia Szállodában írta alá a két fél.A szerződés lényegében megértési szerződés, melyben a felek erős szándékukról nyilatkoznak, hogy közös vállalatot kívánnak létrehozni. Ennek érdekében rögzíti a tárgyalások további menetét, s a közös vállalat, megalakításáig 6 tagú vezetői bizottság létrehozásáról határoz, melynek három magyar tagja 
dr. Lábán János, Laczkó 
László és Túri Gyula, elnöke a Glencar cég vezetője 
Brendan Hynes. Mivel a magyar törvények értelmében a vezérigazgató a rendelkezési jogot más szervre nem ruházhatja át, Varga Mihály nem tagja a bizottságnak, de annak ülésein rendszeresen részt vesz.'“ A szerződés tartalmazza a törvényi kereteket, a beinduló feltárási munkák anyagi felelősségét, s azt a szándékot, hogy a közös vállalati szerződést mielőbb, lehetőleg november 15-ig alá kell írni. Ennek érdekében megkezdődött a vállalati vagyon fel- értékelése, mely várhatóan egy hónapig tart, s amerikai szakemberek végzik.Még többfüggőben lévő kérdést kell tisztázni. Mindenek előtt, a kormánynak döntenie kell, * hogy megváltoztatja-e a. múlt év szeptemberi minisztertanácsi határozat néhány pontját. Ehhez előterjesztés tervezet készült, melyben ja vállalat javasolta jogutód szervezet létrehozását, mi

vel a közös vállalat az egész mai vagyonra nem tart igényt, s az eddig keletkezett humanitárius problémák kezelését nem tudja vállalni.Előre beérkezett kérdésekre válaszul a vezérigazgató elmondta, hogy azok a mende-mondák, hogy az írek majd fontban fizetnek, természetesen komolytalanok, hogy az érdekvédelmi szervek jövőbeni szerepéről még tárgyalni kell, politikai diszkrimináció a káderkiválasztásban nem várható, a műszaki fejlesztés szükségességét már a szindikátusi szerződés is tartalmazza, a feltáró munkák a kormánydöntés után indulhatnak, a szovjet féltől továbbra is várjuk az írásos ajánlatot, a Glencar megértette a 2500 fős szervezet szükségességét, de további korszerűsítéssel ez a létszám természetes fogyással csökkenthető.Második témakörben Varga Mihály a vállalat bérhelyzetéről tájékoztatott. Elmondta, hogy a múlt évi MT határozat havi 196 miliő forint támogatást mondott ki számunkra, ezzel szemben csak 180 milliót kapunk. Rendelet van arra, hogy 15 százalékos létszámmegtakarítás bére még felhasz- ható, ezen felül azonban a hatékonysági mutató figyelembevételével kell bért osztani. Vállalatunknál a létszám negyedével csökkent, de tudni kell azt is, hogy mennyiségi termelésünk, mely legjobban a kitermelt kőzetmennyiséggel jellemezhető, ennél jóval nagyobb arányban csökkent. A legnagyobb bérproblémák az ÉDÜ technológiai során és a Szolgáltató üzemben vannak, ha kis lehetőség lesz segítségre, azt megtesszük. A vájvégi bérek a végzett munkához képest nem, de a társvállalatokhoz képest jók.

Harmadik témakörben a vezérigazgató arról szólt, hogy a kormánydöntés késlekedése miatt, a létszám- leépítése, a dolgozóknak tett ígéret, hogy ezt igyekszünk minél kisebb megrázkódtatással levezényelni, veszélybe került. Bár a létszámleépítés a tervezettnél jóval kisebb lesz, s így az erre szánt összeg is, mégis az illetékes állami szervek úgy döntöttek, a kormány- döntésig leállítják a Foglalkoztatási Alapból erre szánt pénzek folyósítását. Így a vállalat igen nehéz helyzetbe került, hiszen az emberek — jogosan —- becsapva érzik magukat.Varga Mihály vezérigazgató bejelentette, hogy várhatóan szeptember 10-én (lapzárta után) fogadja őt Bőd Péter Ákos Ipari és Kereskedelmi miniszter, s ezeket a problémákat részletesen el kívánja neki mondani.A tájékoztató után Lóránt László kért szót, aki azt emelte ki, hogy az emberek mennyire becsapottnak érzik magukat a Szolgáltató üzemben. Kérte a vezérigazgatót, ezt emelje ki a miniszterrel folyó tárgyalásaiban. Tudja, hogy vannak jogszabályok, tudja, hogy van „h”-mutató, de sajnos a boltokban meg csak árak vannak, ott ezekét nem veszik figyelembe.
Zsíros József megerősítette ezt azzal, hogy ha a vállalat mondana fel, kaphatna a dolgozó egzisztenciateremtő kölcsönt, magasabb munkanélküli segélyt.
Simon János azzal érvelt, hogy az ÉDÜ termelése nem csökkent, de létszáma jelentősen. Megértik a vállalat helyzetét, a végső lépéstől most eltekintenek, de a követelésüket fenntartják.
Lantos Pál a kifizetések halogatásából származó következményekre figyelmez

tetett, s kérte, legalább azoknak mondjon fel a vállalat, akik nem jogosultak semmilyen kedvezményre. Ezt megerősítette 
Kozma István is felszólalá- sábah.

Berki Lajos aziránt érdeklődött, hogy az eddig szerzett jogokat figyelembe veszi-e majd a közös vállalat.
Misota Lajos arra hívta fel a vállalatvezetés figyelmét, hogy a műszaki fejlesztés égetően szükséges, hiszen az ÉDÜ egyes területein az üzemelés feltételei kerültek veszélybe.
Németh István azt vetette fel, hogy a béreket csak önmagunkhoz és a megélhetési lehetőségekhez szabad hasonlítani.
Várnagy Ferenc azt javasolta, hogy az ÉDÜ ügyében tojjanak külön tárgyalások. Kérte, mielőbb oszlassa el a vállalatvezetés az Anyag, és áruforgalmi főosztály körül kialakult bizonytalanságot.
Kukái András azt kérte, a vezérigazgató vesse fel a miniszternek, hogy a szociális védőháló a közös vállalat megalakulása után is maradjon fenn.
Berta József azt kérdezte, hogy az ír partner egyetértett-e az új szervezeti felépítéssel?Varga Mihály néhány felvetésre reagált. Elmondta, hogy csak félreértésből adódhat, hogy azoknak sem mondanak fel, akiknek nincs semmilyen lehetőségük foglalkoztatáspolitikai eszközök igénybevételére. A korengedményes nyugdíj, mint kedvezmény, remélhetőleg fennmarad, a vezérigazgató is óriási igazságtalanságnak tartaná, ha a végkielégítés eszközét megvonnák. Az ÉDÜ létszámigényének vizsgálatára ígéretet tett. Bizonyos juttatásokat Magyarországon

törvények biztosítanak, s az sem valószínű, hogy a Glencar cég eddig kiharcolt juttatásokat eltörölne, hiszen azt nyilatkozta, hogy jó dolgozói kapcsolatok kialakítására, jó megélhetési körülmények biztosítására törekszik. Az ír fél elfogadja a szervezeti felépítés tervét. Ha vannak ésszerűsítési javaslatai, azok fokozatosan kerülnek bevezetésre.
Horváth Sándor, az UDSz titkára hasznosnak ítélte a tájékoztatást. Bejelentette, hogy a szakszervezet továbbra is élni kíván azokkal a hatás- és jogkörök-

A BDSZ
segítségét várjukSzeptember 4-én rövid, lényegretörő tárgyalást folytatott dr. Korompay Pé
ter, a BDSz titkára és Hor
váth Sándor UDSz titkár.Horváth Sándor a beszélgetésen az alábbi témákban tájékoztatta a BDSz titkárát, illetve kért segítséget a felmerült problémák megoldásához.Súlyos gondot okoz vállalatunknál, hogy a Foglalkoztatási Alapból az itt felszabaduló létszám gondjainak enyhítésére szánt ez évi pénz elfogyott. Olyan vád érte a szakszervezeti szerveket, hogy a megyének szánt foglalkoztatáspolitikai eszközök kormány- szervek által történt befagyasztása azért következett be, mert az UDSz kérte annak ide való átcsoportosítását. Mint Horváth Sándor azt elmondta, nem erről volt szó, hanem a kifizetések átütemezését kértük, s eset

kel, melyeket törvények biztosítanak. Felkértek a BDSz-en keresztül szakértőket, segítsenek kialakítani a szakszervezeti magatartást a közös vállalatban. A bérkérdésben eddig a kormányszerveknél nem értek el eredményt. Kérték, hogy a rendelet módosítására az Országos Érdekegyeztető Tanács tegyen javaslatot.A bizalmi testület elfogadta a javaslatot, hogy a bérproblémát előidéző rendelet módosítása ügyében az Alkotmánybírósághoz fordulnak.

leg a kormány végleges döntéséig a vállalaton belüli súlyos feszültségek oldására egy szükséges ösz- szeg ideiglenes átcsoportosítását. A Munkaügyi Minisztérium kérésére a vállalat elküldte a kért összegek átütemezési programját.Az UDSz titkára kérte a BDSz segítségét, hogy a létszám megtakarításból származó bér egy indokolt részének felhasználhatósága ügyében járjon el az illetékes szakminisztériumnál.A szakszervezet tanácsadót kért a BDSz-en keresztül, aki segíthet tisztázni az érdekvédelmi szervek helyét, szerepét, jogait a közös vállalaton belül.Kértük a BDSz segítségét abban, hogy a vállalatunk helyzetét tisztázó kormány- döntés mielőbb szülessék meg.
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Helyhatósági választásokra készülve
Szeptember 30-an helyhatósági választásokra kerül sor. Lapunk mostani és következő számában a lehetőségekhez mérten igyekszik bemutatni és megszólaltatni vállalatunk azon dolgozóit, akik indulnak a hely- hatósági választáson. Az alábbi kérdést tettük fel a jelölteknek:
— Véleméhye szerint, melyek azok a legfontosabb 

kérdések, problémák, melyeket a pécsi önkormányzat
nak feltétlenül meg kell oldania, napirendre kell tűz
nie a választási ciklusban?

2. vk. Dr. Debreczeni Lászlóaz egészségügyi szolgálat főorvosa, 56 éves, független jelöltként indul az MDF, FKgP, KDNP* pártok támogatásával.— Amikor a kormány- koalíció pártjainak felkérésére, az ő támogatásukkal — független jelöltként — elvállaltam az önkormányzati képviselői jelölést, két cél lebegett a szemem előtt. Egyrészt — mint 30 éve bányaorvos — fel kívánom vállalni körzetem túlnyomórészt bányász lakosságának képviseletét és érdekvédelmét. Másrészt, szakmám területén tanácsaimmal, szakismeretemmel segíteni, támogatni kívánom Pécs város egészségügyének jobbítását.— Képviselőként mit szeretnék elérni választóim és Pécs polgárai számára? A városfejlesztés, a gazdaságpolitika, az ipari szerkezetátalakítás, a művelődés, az oktatás, a sport és a szabadidő eltöltése területén oly módon menjen végbe a remélt dinamikus fejlődés, hogy az humanista módon, a polgárok egyéni és közösségi érdekeinek központban állítása útján történjen. Ellene vagyok az öncélú fejlődésnek, gazdagodásnak, az olyan gazdasági, társadalmi 'előrehaladásnak, amelybe„belerokkannak” az emberek, és amely nem jár együtt az egyének és a közösség erkölcsi nemesedé- sével, az élet minőségének javulásával.'— Mit kívánok általában Pécs lakosságának? — Tiszta közéletet, nyílt várospolitikát, ahol az ön- kormányzat bölcsen dönti el a közösség ügyeit. Olyan szociális gazdaságot, amely megállítja a bérből, fizetésből élők, a nyugdíjasok, a gyermekes családok, a munkások, bányászok el- nyomorodását, és a rejtett energiák, a vállalkozószellem felszabadítása révén felvirágoztatja a várost. Olyan világot, amelyben tisztességes munkát tisztességes bérrel honorálják. Olyan társadalmat, ahol az egészség érték, és annak megőrzése nemcsak deklarált jog, de elérhető cél is. Ahol a beteg ember nem marad magára bajával egy lélektelen, érdekzavaros, bürokratikus egészségügy útvesztőiben, hanem szabadon választhatja meg orvosát, és az egészségügy költségeit hatékony betegbiztosítási rendszer finanszíroz

za. Egy városrész perifériás helyzete ne jelentsen perifériás állapotokat. Jó levegőt, tiszta vizet, ápolt utcákat és tereket. Jó köz- biztonságot.— Szakterületem azegészségügy területén, mindenekelőtt az egészségügy hatékonyabb szervezeti és finanszírozási rendszerének fokozatos és zökkenőmentes bevezetését szeretném elősegíteni. A kétpólusú működési modellt: a családi orvos által nyújtott minél szélesebb körű alapellátást, és a szakambulanciákkal kibővített, korszerű kórházak rendszerét tartom kívánatosnak. Ennek meg kell teremteni az intézményi, felszereltségi és nem utolsó sorban (szak) emberi feltételeit. És ebben az egészségügyi rendszerben váljék uralkodóvá a megelőzés szelleme. A városi egészségügy fejlesztésében az eddiginél meghatározóbb szerepet szánok a Pécsi Orvostudományi Egyetemnek.— Pécs város polgárainak szorgalma, a történelmi múltban gyökerező kultúrája, a rendelkezésre álló szellemi kapacitás és a város lakóinak remélhetően vulkánszerűen feltörő tettvágya, tevékeny közreműködése a várospolitikában — ez az alap, amelyre reményeim épülnek.

(V. sz. bányaüzem) villamos művezető 40 éves, az MSZMP jelöltje.— Mivel az új önkormányzat „többpárti” lesz, fontosnak tartom, hogy a pártpolitikai csatározások kívül maradjanak az új testületen. Nem lenne szerencsés a parlament után új frontot nyitni a pártok közti vitáknak.— Az új önkormányzat elsőrendű feladatának tartom a város foglalkoztatási gondjainak megoldását. Vállalatunktól, a Mecseki Szénbányáktól, valamint az építőiparból nagy létszámú munkaerő szabadul fel. Az eddig hozott intézkedéseket gyengének, kevésnek tartom, ezek csak kullognak az események után. Aktív foglalkoztatáspolitikát tartok csak elfogadhatónak, amely munkahelyteremtést

jelent elsősorban. Ezért az önkormányzatnak fel kell karolnia, támogatnia kell a vállalkozások létrejöttét. Ennél is fontosabb lenne, hogy Pécsre perspektívát nyújtó, húzó iparág települjön, amely nagy. tömegű munkaerőt képes felszívni. Ezt a kormánytól ki kell kényszeríteni. Fontos megtárgyalandó és döntést igénylő kérdésnek tartom még a következőket: — az idős emberek, nyugdíjasok szociális helyzetének kérdése, — a város rendje és közbiztonsága, — a belvárost már-már megbénító jugoszláv bevásárló turizmus, — az általános és középfokú iskolák állapota, anyagi helyzete.— Esetleges megválasztásom esetén, vállalom a munkások, bányászok érdekében való kiállást. Munkahelyemen naponta hallom, hogy a kétkezi munkásokat nem képviseli senki, nem hallani az Ö érdekükben szólókat. Sokan attól félnek, hogy a munkásérdekek képviselete demagógiát jelent. Én ezt nem így látom.
24. vk.
Varga Jenőrendészeti vezető, 46 éves, az MSZMP jelöltje.— Pártom munkáspárt. Ez meghatározza politikai célkitűzéseimet az önkormányzati törekvésekben is. Az új MSZMP reálpolitikájából fakad, hogy célkitűzéseiben a lehetőségeken belül az elérhető, a teljesíthető igények mellé áll, csak azt szorgalmazza. A dolgozó ember így gondolkodik, és gondolataink — a párté és a „kisembereké” — találkoznak. Meggyőződésem. hogy a jelen politikai erők közül csak a baloldal — így mi is — számol a valós történelmi múlttal, a jelennel és igazságos jövővel.— A választókerület, ahol jelölt lehetek, Pécs számos peremkerülete, külvárosa és egyben zöldövezete: Nagyárpád, Postavölgy és Kertváros egy darabkája, munkásemberek lakta terület. Családi házak, kiskertek sorakoznak gazdáik szorgos munkája eredményeként. E területet gyermekkorom óta ismerem, átéltem a változást, melyen keresztül ment a lakosság ég kiskert-tulajdonosok sora. Mint peremvidék, „mostoha” gyermeke volt a városnak. Pécs közelsége nem nyújtotta azokat az előnyöket, amelyet az itt élő és dolgozó szorgalmas nép joggal elvárhatott volna. Hogy miért? Nem firtatom! A jövőbe tekintek és ha bizalmat kapok, értük, jogos érdekeikért munkálkodom. Nagy és sok célt kitűzni felelőtlenség lenne, de a leg

fontosabbakért már most szólni tudok: Olyan üzleteket, ahol kultúráltan beszerezhetik az emberek szükségleteiket, úthálózatot, autóbuszjáratot, megkímélni az idős fáradt embereket. Vízvezetéket és szennyvízhálózatot, egy-két nyilvános telefont. Olyan köz- biztonságot, vagyonbiztonságot, hogy ne rettegjen az állampolgár kis vagyona sérthetősége miatt. És ne feledjük el, itt nemzetiségiek is élnek, van anyanyelvűk, kultúrájuk, hagyományaik, segítsük ezeket megőrizni, ápolni, fejleszteni. Ez nem kerül sokba, csak „emberségbe”. Az itt élők és adófizetők, részesedjenek a javakból igazságosan.
14. vk.
Zaklajda József(ÉDÜ) karbantartó lakatos, 30 éves, az MSZP jelöltje.— A sok megoldásra váró probléma közül először az oktatás helyzetét emelném ki. Rengeteg gonddal küszködik pl: kollégiumi elhelyezés, az állami iskolák egy részének egyházi kezelésbe való visszaadása, képzés színvonala stb. Aztán a képzés, átképzés helyzete. Erre a szerkezetváltás időszakában egyre nagyobb szükség lesz, hiszen az átszervezések, az esetleg veszteséges vállalatok bezárása sorún egyre több embernek kell ezt a formát igénybevennie. Ebből is következik, hogy az újrakezdés nem könnyű feladat, ezért mindent meg kell tenni, hogy megfelelő mértékű anyagiak álljanak rendelkezésre, lehetőség szerint értéktermelő beruházások, vállalkozások támogatására. Ehhez pedig olyan ösztönző rendszert kell létrehozni, amely pl. kedvezőbb hitelfeltételeket nyújt azoknak, akik a város periférikus területein kívánnak vállalkozásba kezdeni.
16. vk.
Pozsár Sándor(III. sz. bányaüzem), körlet- vezető-helyettes, 25 éves, a Zöld Kör jelöltje.— A város képét igencsak rontja a sok megkezdett és még be nem fejezett építkezés, felújítás. A nem megfelelő szervezés következtében ezeket a munkálatokat elhúzzák, nem a legrövidebb idő alatt fejezik be.— A városi közlekedési helyzet a csőd képét mutatja, a belvárosban a járdán parkolnak, állandósultak a közlekedési dugók.

— A város légszennyezése messze meghaladja az elfogadható szintet, ezt még tetézi a gépjárműpark mennyisége és műszaki állapota is.— A jugoszláv bevásárló turisták tömegei szinte lehetetlenné teszik a közszükségleti cikkek beszerzését.
Új’abb központi forrás 
szükséges

A megyei tanács vb 
állásfoglalásaAmint azt a helyi hírközlő szervek jóvoltából már tudjuk, augusztus 29- én ülésezett a Baranya megyei Tanács végrehajtó bizottsága. A testület több, a megyét súlyosan érintő kérdést tárgyalt meg, mint a foglalkoztatási helyzet, az aszálykárok, és az IMS- technológiával épült létesítmények helyzete.

Piti Zoltán tanácselnök, az ülést követően arról tájékoztatott, hogy megyénkben jelenleg is kritikus foglalkoztatási gondok vannak, az év végéig a vállalatok által küldött prognózisok, konkrét bejelentések alapján, ezek jelentősen súlyosbodnak.Korábban a kormányzat 1990. évre a munkahelyteremtő beruházások támogatására 500 millió forint elkülönített alapot hozott létre. Amint lapunk arról rendszeresen beszámolt, 1990. júliusig a REF 38 munkáltató részére 156,241 millió forint kölcsön folyósításáról hozott határozatot. A kormányzat augusztus 7-én a további támogatást felfüggesztette. Mivel a MÉV, az MSzB, a Bázis tömeges elbocsátása jelenleg 4-4500 fő munkanélkülit jelentenek, s további, másutt is bekövetkező elbocsátások lesznek, így év végére 10-12 ezer munka- nélkülivel kell számolni a megyében, elsősorban Pécsett és Komlón. Ebben a helyzetben a kritikus foglalkoztatási helyzet kezelésére szánt összeg zárolása a megyét rendkívül érzékenyen érinti. Kiélezi a meglévő foglalkoztatási feszültségeket.A végrehajtó bizottság úgy foglalt állást, hogy a térségben veszélyeztetve látja a 3272/MT. sz. határozat — mely a munkahelyteremtő beruházások támogatását célozta — végrehajtását. Kimondta, hogy kezelhetetlenné válik a tömeges munkanélküliség, hogy a bányászoknak tett ígéretek, adott garanciák nem teljesíthetők. A MÉV új helyzete átértékelésre készteti az eddigi létszámleépítési programot, amely 1990-re koncentrálódik a prognosztizált hároméves elosztással szemben.

— Az idős és rászoruló emberek számára még nem épült Pécsett ingyenkonyha.— A pápai látogatás tükrében a város parkjai, közterületei rendezetlen képet mutatnak.
(folytatjuk)

Az időtényezőben beállott változás nem teszi lehetővé a tömeges — mintegy 1000-1200 fő — egyidejű elbocsátását, mert azt az ezzel párhuzamosan munkanélkülivé válókkal— 9—10 ezer fő — a területi munkaügyi szervek nem képesek bonyolítani. A vb ezért azzal fordul az illetékes szervekhez, hogy szükséges az 1990-re jóváhagyott Foglalkoztatási Alap támogatáson felüli újabb központi forrás biztosítása.
Varga Mihály vezérigazgató, azzal egészítette ki a hallottakat, hogy vállalatunk kérte a „humán csomag” átütemezését erre az évre. Minden dolgozóval elbeszélgettek a vállalatnál, mindenki tudja már, hogy mi lesz a sorsa akkor, ha a vállalat talpon tud maradni, egy kb. 2500 fős létszámmal. Mivel ennek valószínűsége most már nagy, a létszámleépítés az eredeti — felszámolási — tervhez képest meggyorsulhatna, ha az ehhez szükséges anyagiakat a kormányzat biztosítaná.A politikai feszültségek elkerülésének — itt a vállalatnál, s a megyében is— ez az egyik járható útja.Kablár János
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Gépkezelő „előnevelő”

A nagyműhelyben 
a duplázás a divat

Tantos Béla és Böjti Károly a motorcseréhez készülődnek.Csöndör László felvételeAmíg a IV. sz. bányaüzem szállítóaknáján leereszkedve a hetedik szintről a hatszáz méter mélyen néhány éve létesített GHH- javító nagyműhelyhez eljutunk, van idő egy kis ismerkedésre.Kísérőnk Horváth Zsolt, 
a gépészet föld alatti művezetője persze már rég megszokta a kiadós bányajárásokat, hisz két éve annak, hogy végzett a műszaki egyetemen, és ma már a ferdepályák javításától kezdve az önjáró technikáig, a sűrített levegő ellátástól a fúrókocsik javításáig nem kevés gond nyomja a vállát.A diploma megszerzése után maradhatott volna az egyetemen is oktatónak, óm ő mégis a bányát választotta. Faggatom,, nem bánta-e meg, hogy a biztosat cserélte a — jelenldg még — bizonytalanra, de mint mondja, nem csalódott. Szereti ezt a munkát, és a mindennapos gondokról sem úgy beszél, hogy az vagy ez a probléma, hanem, hogy mindenre találnak megoldást.Megtudjuk tőle azt is, hogy ma a nagyműhelyben motorcserére készülnek. A 4-es számú GHH kap majd új erőre, ha a különböző tartozékokat átcserélik a Vadonatúj gyári motorra.Szóba került az is, hogy a szerelők — noha már most is kevés van belőlük <— egyre inkább a 34-es csapat felé kacsingatnak. Az ok egyszerű, gépkezelőként lényegesen jobban keresnének az önjáró technikával dolgozó csapaton, mint a gépek gyógyítójaként.A nagyműhelyben a mo- torcserés rakodógép már megadóan vár a sorsára.

Tantos Béla fúrókocsiszerelő és Böjti Károly lakatos azon serénykednek, hogy a különböző tartozékok mielőbb átkerüljenek az új motorra.Kicsit odébb egy másik GHH is várakozik — ez a legújabb, már távirányítóssal működő gumikerekes

rakodógép, egyébként a 6- os számú — melynek a gémje szorul javításra.— Hétfőn reggel kritikus volt a helyzet — magyarázza Horváth Zsolt. — Egyik gépen sem tudott a csapat indulni. Szerencsére kettőt sikerült rövid idő alatt rendbeszedni. A hat GHH-ból különben a két legöregebb már teljesen lefutott, az év végén le is selejtezzük őket.
Kozma János gépkezelő, akár ha otthon lenne, úgy jön-megy a nagyműhelyben. Nem csoda, hisz három éve került el innen a csapatra. A gépésztechnikus előtte hat évig szerelőként dolgozott a GHH-k orvosaként.Dőreség lenne megkérdezni tőle, miért jobb a hatalmas rakodógépeknyergében, hisz ismeretes, hogy így lényegesen többet keres, mint szerelőként.És ez nem csak három éve volt így. Azóta tovább nőttek a feszültségek és 

Szentendrei Bábért lakatos csoportvezető, ma arról panaszkodik, három olyan embere is van, aki a csapaton szeretne tovább dolgozni.— Nem is lehet ezen csodálkozni — mondja kissé ingerülten — hisz föld alatt, három műszakban kilenc-tízezer forintos alapbérért dolgozni nem túl felemelő. Ennyit a Zsolnay gyárban is hazavisz egy lakatos, de micsoda különbség! Ha keresni akarunk, hat, nyolc, tíz túlmű- szakot vállalunk havonta.A beszélgetés során kiderül, hogy bizony az alkatrész ellátással is komoly gondok vannak, így hát többnyire bosszankodik az iparos. Ameddig van hozzá energiája, hisz kevesen vannak, és gyakorta a délelőttös lent marad és délután ráhúz még egy műszakot. Az már megszokott, hogy gyakran szombat, vasárnap is dolgoznak, mert hát olyankor lehet a na-

Bővítők szükségből

„Csak rosszabb 
ne legyen”Helyenként meghajlott th-támok és itt-ott „összezsugorodott” vágatszakaszok jelzik, hogy milyen hatalmas a kőzetnyomás itt, hatszáz méter mélyen, alig egy kilométerre a pe- tőci szállítóaknától.Ezek a vágatok, épp oly fontosak a bánya életben tartásához, mint az ember számára a jól működő érrendszer, így aztán gondoskodni kell róluk, gyakran „sebészi” beavatkozással is.Ilyen „érszűkületeket” gyógyít a IV. sz. bányaüzem 135-ös csapata. Ök, mint a III-as körlet vágat-bővítői, fenntartóként dolgoznak immár jó pór esztendeje.— Hat éve jöttem a vállalathoz — magyarázza 
Fleischmann Zsolt szakvezető vájár. Eredetileg váj- végen szerettem volna dolgozni, de nem engedték.

— Nem engedték? Ilyet 
se hallani mostanság.— Azt mondták, egészségileg alkalmatlan vagyok a vájvégi munkára. A Karcsi is hasonló cipőbe jár— mutat társára a szakvezető. — így hát fenntartásban dolgozunk most már jó ideje, és szeretjük is ezt a munkát.— És a kereset?— Azt hiszem, nincs okunk panaszra — veszi át a szót Fábián Károly, vájár. — Persze van-e olyan ember, aki ne szeretne még többet? De mondom, én elégedett vagyok, csak rosszabb ne legyen.

— Mennyire bizakodóak 
a jövőt illetően?— Az elbeszélgetésen azt mondták, a jövőben is szükség lesz a munkánkra— mondja a szakvezető. — Most már egyre inkább bí

gyobb javításokat elvégezni, hisz nem vár a gépekre a csapat.— A héten itt járt Túri Gyula, a szerveződő bányászati igazgatóság leendő vezetője — mondja már kissé nvugodtabb hangon a csoportvezető. — Elmondtuk neki a problémánkat. Remélhetőleg rendezik majd a dolgainkat.Persze nincs sok idő a beszélgetésre. Szentendrei Róbert is indul a 6-os GHH-gémjét javítani, előbb azonban a művezetőt arra kéri, küldjön le valami élelmet a délutánossal. ö lenn marad duplázni, hisz friss erő, ma jött vissza szabadságról. Kell az ember, hisz a két fúrókocsi- szerelővel is csak öten vannak.Már indulnánk az aknához, amikor a csoportvezető még odakiált: — Ne egy, hanem két adag kaját küldjétek, mert a Priger Gabi is lent marad! Ügy, hogy a 4-es gépet is márhasználhatja az éjszakás...N. G.

zunk benne, hogy megmarad a vállalat, és jó pár évig még vágatbővítőkre is szükség lesz. Esztergályos az eredeti szakmám, és a Sopianéből jöttem annak idején. Itt megtaláltam a számításomat és nagyon nehéz volna újra váltani.— Én négy éve jöttem Petőcre dolgozni a bőrgyárból — veszi át a szót Fábián Károly. — Ikerterhes a feleségem és rövidesen remélhetőleg már öten leszünk. Ahhoz, hogy eltudjam tartani a családot, hogy becsülettel felnevelhessük a gyerekeket, kell az a pénz, amit itt megkeresek.
— Tényleg, a pénz. A fi. 

zetést manapság mindenki 
kevesli. Lehetséges, hogy 
például a hűségjutalommal 
nálunk a bányászok tény
leg elégedettek?— Mondom, mi nem panaszkodunk — szögezi le Fleischmann Zsolt. — Persze nem is vagyunk abban a helyzetben, hogy hőbö- röghessünk. A hűségjutalomnál az adó mértékét so. kaljuk. Különösen az visz- szatetsző, hogy a legjobban dolgozó csapatoknál a legnagyobb az elvonás.

— Ha már a bérekről 
beszélünk, eljátszottak már 
a gondolattal, ha létrejön 
a vegyes vállalat, mennyi 
lesz a keresetük?— Én úgy gondolom, többre nemigen számíthatunk — mondja eltűnődve a szakvezető. — Személy szerint én azzal is elégedett lennék, amit most kapunk, főleg, ha a megélhetésünk biztosított. És különben is, mondom, a mi helyzetünkben nemigen hő- böröghetünk.Nógrádi Gábor

Bod Péter Ákos:
Az uránosok tette példaértékű

Ünnepi beszéd 
a 40. bányásznapon— Ismét bányásznapot ünnepiünk, egy olyan szakmakultúrát, olyan embereket, akik azzal jellemezhetők, hogy a társadalom többségének javára vállalkoznak megbirkózni a természettel, példát mutatva szakmailag, munkavégzésben, politikai helytállásban fegyaránt. Ezek a küzdelmek nem mindig sikeresek, hiszen a természet erői kiszámíthatatlanok, mint az legutóbb Jugoszláviában is történt.Az egész bányaipar, az energiaszektor a bekövetkezett .alkotmányos rendszerváltás, a piacgazdaságra való áttérés kapcsán jelentős változások előtt áll. A kormány ez év őszén parlament elé kívánja terjeszteni az újragondolt, hosszútávú népgazdasági energiapolitikai koncepciót, amelyben minden bizonynyal újszerű piacorientált mozgástér teremtődik a bányaipar számára, s ezen keresztül meghozzák azokat a határozatokat, melyek figyelembe veszik a hazai erőforrások kitermelésének előnyeit, s számunkra a bányamunkások életkörülményeinek javítását, jogos követeléseik teljesítését is. — Ezekkel a szavakkal nyitotta meg Schalkham- 
mer Antal, a BDSz főtitkára Gyöngyösvisontán a 40. bányásznap központi ünnepségét, majd átadta a szót Bőd Péter Ákosnak, ipari- és kereskedelmi miniszternek, aki hagyományos, s ma igazán aktuális bányászköszöntéssel üdvözölte a megjelenteket, külön a kitüntetetteket, majd így folytatta:— A száznapos Antall- kormány betartotta a népnek tett ígéretét, a tegnapi kormányülés megtárgyalt három fontos témát, az ország energiapolitikai koncepcióját, az energiahordozó-ellátás mai helyzetét, és a szénbányászat szerkezet- és szervezetátalakítási elgondolásait. A kormány döntött abban, ami rá tartozik, s abban, amit a parlament elé kíván terjeszteni, hiszen hatalmas horderejű kérdésekről van szó, melyekben nemzeti egyetértésre kell jutnunk.A kormány szembenézett az energiahelyzettel és annak távlataival. A biztonságos energiaellátás a termelés alapja, s az ország jólétének is. Évente 30-32 milliót olajjal egyenértékű összes energiát használ fel az ország. Ez több, mint amennyit indokol a teljes termelés, de kevesebb, mint az európai felhasználás. Hiszen nem a polgár fogyaszt túl sok energiát, hanem a termelés, melyben vannak pazarló, túlfogyasztó gépek, berendezések, rosszul beállított porlasztók, télen túlfűtött épületek. Rossz a termelési szerkezet, s ezzel szembe kell néznünk, hiszen ez a fő oka annak, hogy energiafaló a magyar ipar. Most valami megindult, bár sok nehézséggel, fájdalmas döntések árán. Ez először úgy jelenik meg, hogy

csökken a termelés, állnak a a kapacitások. Ne essünk kétségbe emiatt. Azt akartuk, hogy csak az maradjon meg, ami gazdaságos, hatékony, aminek jövője van. Hogy ma a hadikapacitások üresek, ez kellemetlen az ott dolgozóknak, fejfájást okoz a mérnököknek, de mindig is reméltük, hogy eljön az idő, amikor polgári termékeket állítunk elő. Csökkent a kivitelünk a Szovjetunióba, ez fájdalmas, de azt tudtuk, hogy csak értéket lehet értékkel cserélni, csak akkor van értelme a termelésnek, ha árat tudunk érte kapni.Az ország helyzete ma igazán különös. Végre saját kezünkbe vehettük a sorsunkat, végre nem mondhatjuk, hogy másoktól függ az életünk politikailag. Gazdaságilag persze, nagyon is függünk a világtól. Végre nem a „legvidámabb barakkéként néznek ránk, hanem olyan országra, mely igazából európai. Persze magunkra is maradtunk. Nem mondhatjuk, hogy másokon múlott, nem mondhatjuk, hogy a török, a német, vagy az orosz miatt van, ami van. A felelősség a miénk, segítséget nem várhatunk abban az értelemben, hogy valaki a számlánkat kifizeti.Mit jelent ez, az önök szűkebb életét és tágabban az energiapolitikát illetően? Az ország energiafogyasztása nem fog nőni. Nem, mert a gazdaság átalakul, s reméljük, hogy ez nem igényel sokkal több energiát. Fel kell azonban arra készülnünk, hogy biztonságos energiaellátást tudjunk teremteni. Az import, melynek aránya nemzetközi méretekben is kiemelkedő, kockázattal jár. Mór ma is 55 százalék a behozatal aránya az összes felhasználásban, s ez a századfordulóra 60 százalék fölé mehet, sőt, ha beszámoljuk — márpedig be kell számolni — az atomerőmű fűtőanyagát, akkor a 70 százalékot is meghaladja. Ez, olyan ország esetében nem okoz gondot, mint Japán, de nekünk nagyon is fel kell készülnünk a jövőre. A hiányzó energia a legdrágább, tehát minden ésszerűt meg kell tennünk, hogy megszerezzük a szükséges mennyiséget. Ezért a kormány áttekintette, milyen módon lehet 
a behozatalunkat és a hazai termelést úgy alakítani, hogy szavatolni tudjuk az ország energiaellátását. Diverzifikálni kell a beszerzési forrást. Ez a mi esetünkben azt jelenti, el kell érni, hogy a magyar energiarendszer része legyen az európainak. Csökkenteni kell a függést, mert az veszélyekkel jár. Itt nem arról van szó, hogy nem bízunk a Szovjetunióban, de mindenfajta függés kiszolgáltatottsággal jár. az ország függetlensége energetikai függetlenséget is jelent. Ez nemzeti ügy, erre áldozni kell, noha tudjuk, ez költséges.

(Folytatás az 5. oldalon)
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„Élet Háza”
A bányásznapon a Ho Si Minh parkban vendégünk volt az Élet Háza Alapítvány. Kérték, hozzuk nyilvánosságra az alábbi felhívásukat.Az „Élet Háza” Alapítvány létrejöttét az a felismerés hívta életre, mely szerint az emberiség nagy része nap mint nap, tudatosan vagy tudatlanul, azon munkálkodik, hogy hozzájáruljon önmaga elpusztításához, — úgy, mint kábítószer élvezet, mértéktelen alkoholfogyasztás, dohányzás, egészségtelen táplálkozás, helytelen életmód, környezetszennyezés — ezért az Alapítvány célja: — A természetes és teljes értékű, boldog emberi élet megvalósítását, valamint a természet és környezet védelmét elősegítő módszerek, tevékenységek széles körben történő megismertetése és népszerűsítése.Különös tekintettel: — A gyógyíthatatlannak tartott betegségekben szenvedő embereknek segítség- nyújtás, hatékony természetes gyógymódok megismertetése révén. — A természetes táplálkozáshoz szükséges élelmiszerek országszerte történő árusításának előmozdítása. — Ételkészítési bemutatók és kóstolók szervezése a természetes táplálkozás nyersanyagainak megismertetése érdekében.— A gyermekélelmezés terén mintaértékű kezdeményezésekben való közreműködés (pl. szakácsok átképzése a természetes táplálkozás elvei alapján működő konyhák üzemeltetéséhez). — Pedagógusok képzése a természetes és egészséges életmód megismertetése céljából.Végezetül: — Az „élet házának” felépítése, ahol minden érdeklődő megismerkedhet egy állandó kiállítás keretében a jövő század emberének az otthonával, mely egyben segítséget nyújt a ma emberének azon természetes módszerek megismertetésében — kiállítások, előadások, tanfolyamok, tanácsadások keretében — melyek alkalmazása biztosítékot ad, hogy mi és utódaink megérjük az elkövetkezendő századot.A létesítmény felépítéséig és azt követően is, egy „mozgó élet háza” járná az országot, a kitűzött célok teljesítése érdekében.Ezeknek a céloknak a megvalósításához kéri az „Élet Háza" Alapítvány az önmagukért, embertársaikért és a világért felelősséget érző emberek támogatását. Az évi ezer forintot meghaladó — egyben vagy kisebb összegekben — támogatást nyújtó személyeknek az Alapítvány díjmentesen megküldi az Élet Háza tájékoztatóját, mely beszámol az alapítvány tevékenységéről, a felhasznált vagyon formájáról, továbbá hasznos információkat közöl a természetes életmód megvalósításához.Pénzbeli adományok befizethetők az alábbi számlaszámra: Posta Bank Rt. 219-9836-021-00137.Egyéb felajánlásokat levélben az alábbi címre kérjük bejelenteni: Élet Háza Alapítvány 1366 Budapest Pf.: 31.
Biofarm és -kertészetA mennyiségek, a terméshozamok bűvöletében éltünk sokáig, s közben elfelejtettük vagy szemet- hunytunk afelett, hogy a termőföld elszennyeződött a sok kiszórt műtrágyától, gyomirtótól, a zöldség, gyümölcs, de a gabonanemű, s így a hús is természetesen rengeteg, emberre káros, veszélyes vegyi anyagot szívott magába.A Gödöllői Agrártudományi Egyetemen régóta foglalkoznak a biogazdálkodással, a kemikáliák nélküli növény- és hústermeléssel. A most létrejött Agroplant kft. és az egyetem szakemberei a közelmúltban megkeresték a BDSz vezetését, hogy felajánlják együttműködésüket, segítségüket biofarmok, biokertészetek létrehozásában. Ezzel két súlyos probléma is enyhülhetne. Egyrészt a bányászatban felszabaduló

munkaerő egy részének hasznosítása megoldódna, másrészt rendkívül nagy nyugat-európai piacigények kielégítéséhez járulnának hozzá, ezzel jelentős nyereségre tennének szert.Amint azt Dr. Dorogi Imre professzor, az egyetem tanszékvezetője elmondta, a minden növényféleségre kidolgozott technológia lényege, hogy visz- sza tápláljuk a talajba azt a táperőt, melyet a termesztés során elhasználtunk. A létrejövő biotermék (3—5 év után) értéke 60—80 százalékkal magasabb, mint a nem ilyen árué.A kft. vállalja a jelentkezők képzését, a technológia ellenőrzését, a szükséges mérések elvégzését, a szakmai segítségnyújtást, a nyugati kapcsolatain keresztül az áruk értékesítésének a megszervezését is.

D Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
programjábólKiállítás szeptember 10- től a Stúdiógalériában: Rózsa István díszleteinek és jelmezterveinek kiállítása.Harmadik Színház: Űjbemutató szeptember 27-én este 7 órakor: A Vénasz- szony Spiró György: Csirkefej c. drámája nyomán. A Vénasszony szerepében: Sólyom Katalin. További előadások: szeptember 28, október 1, 8, 15, 22 és 29-én este 7 órakor.Ságvári Mozi:15- én: Casanova I—II. (f. 6.)16- án: Zsoldoskatona (f. 6.) 19-én: Brodway Danny Rosa (f. 6.)19-én: Filmmúzeum: Art Kinő: Napló Apámnak,Anyámnak (f. 8.)22- én: Tánckar (f. 6.)23- án: Indiana Jones és az utolsó kereszteslovag (f. 6.) 26-án: Brazil (f. 6.)26-án: Filmmúzeum Art Kinő: Berlin felett az ég (f. 8.)29- én: Nicsak ki beszél (f. 6.)30- án: Nicsak ki beszél (f. 6.iTanfolyamok indulnak októbertől a SágváribanNémet nyelvtanfolyam: kezdőknek, középhaladóknak és haladóknak: időtartam 2X4 hónap (heti 1X2 óra) részvételi díj: 3200 forint. Beiratkozás és csoportbeosztás október 3-án 17 órakor. Oktató: Bartos Tibor.Szabás-varrás tanfolyam: kezdőknek és haladóknak. A tanfolyam időtartama 3 hónap. Beiratkozás október 4-én 17 órakor. Oktató: Szöllősy Kálmánná.Számítógépesek önképzőköre, minden pénteken 16 órakor. Részvételi díj: 240 forint 1 évre. Oktató: Lakatos Lajos.Zenés kondicionáló torna : foglalkozások heti 2 alkalommal, részvételi díj: alkalmanként 20 forint. Oktató: Kiefer Andrea.Baba-mama torna: foglalkozások heti 1 alkalommal, részvételi díj: 150 forint 1 hónapra. Oktató: Kiefer Andrea.Figyelem! Érdeklődrfi lehet a 12-478-as, illetve a31- 02-es telefonon.

Megtudtuk, hogy a biokultúra kialakítása nem függ a gazdaság méretétől, s a termelendő növény fajtájától, az mindenütt kialakítható. Az átállás — a föld és a növény teljes „kitisztulása” — 3—5 évet vesz igénybe, s kezdetben 10—20 százalékos termésmennyiség csökkenés várható, mely azonban az árbevételben kompenzálódik, s később a termésátlag is javul, s az árak is állandóan emelkednének. A technológia könnyen elsajátítható. A kft. azt is vállalja, hogy ún. referencia gazdaságban vendégül látja a szervezetten érdeklődőket Kisújszálláson vagy akár a szomszédos Burgenlandban.Az érdeklődők — mindenfajta kötelezettség nélkül, adatfelvétel céljából — jelentkezhetnek a vállalathoz kihelyezett munkaügyi szolgáltató irodán.

Urános gyűlés 
Szentlőrincen

A vibrációs 
ártalom IV.Két lelkes dolgozónk, 

Miskolczi Sándor és Sze
nnán István kezdeményezte, hogy nyilvános beszélgetésen saját lakóhelyükön kapjanak választ jelenlegi vagy volt dolgozóink kérdéseikre, ott hallgassák meg gondjaikat, problémáikat.Az első kérdés, egyben bírálat is, a vállalati újságot érte, nevezetesen, hogy aki év közben leszámolt a vállalattól, de egész évre előre kifizette az újságot, miért nem kapja. A válasz sem késett: a dolgozók csak egy töredékét fizetik meg az újság teljes költségeinek, a vállalat jelentős összeggel egészíti ki azt, a postai kézbesítés mindazoknak, akik leszámoltak vállalatunktól, igen nagy költséget igényelne. Ezért ígéretet kaptak, hogy egy klub címére a jövőben minden számot megkapják.Természetszerűleg a legtöbb kérdés az emberi sorsokkal és a lakóhely problémáival függött össze.

Bár még legalább egy hónap kellett volna, idejük lejártával elutaztak az amerikai munkaügyi szakemberek megyénkből. Javaslataikat letették a helyi és országos vezetés asztalára, és sajtótájékoztatón velünk is megosztották tapasztalataikat.Az Amerikai Egyesült Államok és Magyarország között megkötött miniszteri megállapodás értelmében, két és fél hónapon keresztül azon fáradoztak nálunk az amerikai szakértők, hogy olyan eszközrendszert dolgozzanak ki, mely piacgazdaságban lehetővé teszi a munkaügyi szolgáltatást.
Donald J. Kulick, a csoport vezetője elmondta, hogy természetesen az amerikai módszerek nem ültethetők át egy az egyben a magyar körülményekre, de a privatizálódó piacgazdaságban ezt a munkát csak vevőszolgá- latszerűen lehet végezni. Munkájuk során külön figyelmet fordítottak annak megértetésére, hogyan lehet a munkaügyi szolgáltatásban is meghonosítani a fogyasztói szemléletet, hogyan tanítsák azt a technikát, hogy a munkaerő önmagát jobban megismerje, hogy jobban „eladhassa” magát, hogyan kell kezelni a tömeges elbocsátásokat. A „gondviselő állam” rendszerét felváltó piacgazdaságban a legnagyobb, a végső felelősség a munkaerejét áruló emberre hárul. Ezen alapelvek jobb megismerése érdekében az amerikai szakemberek javasolták az illetékeseknek, indítsanak több tanfolyamot a munkaügyi szolgáltató irodák alkalmazottai részére.Kérdésekre válaszolva a csoport vezetője elmondta, hogy Baranyára azért esett a választásuk, mert itt a legsúlyosabbak a helyi

Hol találnak munkahelyet azok, akiknek felmondanak? A rehabilitáltak miért csak a bérminimumot kaphatják a sokszor igen nehéz, piszkos munkáért is? Miért olyan bonyolult a munkanélküli segély igénylése? Igaz-e, hogy annak továbbra is jár „húspénz”, aki utánajár? Miért nem épül meg az V. üzemiek kezdeményezte buszváró? Hogyan valósul meg egy lehetséges vegyesválla- lati formában a dolgozói érdekvédelem?Ilyen, és hasonló kérdések hangzottak el, melyekre Horváth Sándor, az UDSz titkára adta meg a választ. A szintén nagyszámú lakóterületre vonatkozó kérdésre, dr. Győrvári 
Márk, Szentlőrinc nagyközség tanácsának elnöke válaszolt.Az estébe nyúló beszélgetés Szentlőrincen, az ön- kormányzati választás kampánykezdetét is jelentette.

problémák. Az itt kidolgozott módszerek azután alkalmazhatók az ország más területein is. A vizsgálódás költségeit teljes egészében az Egyesült Államok kormánya fedezteÚgy látják, két szélsőséges megítélés van nálunk a munkaügyi irodákon dolgozókkal kapcsolatban. Az egyik, hogy ezek csupán hivatalnokok, akik űrlapo- pot töltenek ki és eldöntik, hogy a náluk jelentkező kaphat-e munkanélküli segélyt, vagy sem. A másik, hogy ez az ember pszichiáter vagy pszichológus kell, hogy legyen. Az igazság valahol a kettő között van. Olyan emberek szükségesek ezekre a posztokra, akik érzékenyek az emberi sorsok iránt, akinek jó szeme van ahhoz, hogy megítélje, milyen emberrel van dolga, s ért a szakmák igényeihez is valamit.Az Ércbányász kérdésére válaszolva Donald J. Ku- lick elmondta, hogy ittjár- tukkor hasonló tapasztalatuk volt, mint az USA- ban gyárbezárásokról szóló pletykák esetében. Itt tartózkodásuk egész ideje alatt nem tudtak választ kapni arra, hogy bezárják-e az uránbányát, vagy sem. Az ilyen bizonytalan helyzet megnehezíti a szakemberek dolgát is, hiszen igazából nem tudják felkészíteni az embereket a várható eseményekre. Reményét fejezte ki — s vele együtt mi is —, hogy a bányával kapcsolatos tervek mielőbb konkréttá válnak, s akkor intenzív szakaszába lép a felszabaduló munkaerővel való szakszerű foglalkozás. Jó lépésnek tartotta, hogy a vállalatnál kihelyezett munkaügyi szolgáltató iroda működik. K. J.

II. Az egésztest- 
vibráció okozta 
ártalmakEgésztest-, általános- vibrációs expozícióról akkor beszélünk, ha a dolgozó álló, vagy ülő helyzetben egész testével a rázkódó felületen helyezkedik el. Ilyen munkakörök a traktorosok, munkagépkezelők (bányászatban fúrókocsi), a közlekedési eszközön szolgálatot teljesítők, turbinagépészek stb.Klinikai tünet: gerinc- és porckorong kopás, gyomor - és vesesüllyedés, gyomor- és nyombélfekély, gyomorhurut. Mindezek azonban több okra visszavezethető betegségek, amelyek közül a rázkódás csak egyik tényező.Megelőzés. A leghatékonyabb itt is a műszaki megelőzés: a járművek rugózásának javítása, a gépek rezgésmentes padozatra szerelése. Egyéni védőeszközként vastag gumitalpú cipő és párnázott ülés jöhet szóba. Munkaszervezé- intézkedésként a napi expozíciós idő maximálása látszik célravezetőnek. A [elvétel előtti és az időszakos orvosi vizsgálatok feladata, hogy távoltartsa azegésztest- vibrációs expozíciótól a gerincelváltozásban szenvedőket, a gyomorbetegeket, a magas vérnyomásra hajlamosakat, és az egyéb ún. vegetatív betegségben szenvedőket, illetve, hogy a károsodottakat időben kiemelje a vibrációs munkakörből.*
A vibráció 
általános 
szervezeti 
hatásaA vibráció — mind a helyi, mind az egésztestre ható stressz ként is hat a szervezetre. Az ilyen munkakörökben dolgozók körében gyakoribbak a neurotikus tünetek, és a vegetatív idegrendszeri labilitás jelei, sőt egyes adatok szerint az ún. vegetatív betegségek is. Bár a közvetlen oki összefüggést e megbetegedések és az expozíció között biztonsággal nem lehet megállapítani, a megelőzésben, illetve a munkaalkalmasság elbírálásakor súlyosan neurotikus, vegetatív labil egyéneket és ún. vegetatív betegségben szenvedőket (ulcus, magasvérnyomás, szív- koszorúér meszesedés,pajzsmirigy túltengés, vastagbélgyulladás stb.) nem alkalmazunk sem lokális, sem általános vibrációs expozíciót jelentő munkakörbe, illetve kiemeljük őket az expozícióból.dr. Debreczenl László
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Megyei ünnepség a Pécsi Nemzeti Színházban

A mecseki bányászat a piacgazdaság 
körülményei között is életképes

Ünnepélyes külsőségek között, de azért az elmúlt években megszokott kiemelt megyei megemlékezéseknél szerényebb keretek között tartották meg a Pécsi Nemzeti Színház Kamaraszínházában az idei bányásznap indító rendezvényét. A forgatókönyv, szóról szóra megegyezett a tavalyival, volt bányászzenekari felvezető, szavalat és ünnepi beszéd, kitüntetések átadása, kulturális műsor... A résztvevők viszont megfogyatkoztak, míg régebben szigorú meg- hívási renddel kellett „megrostálni” az ünnepségre invitáltak körét, s még így is előfordult, hogy néhányan kívülrekedtek a színházteremből, addig most üres széksorok árulkodtak a bányászat hagyományokkal kikövezett útján jelentkező érdektelenségről, a nimbusz megko- pásáról. Mutatta ezt az is, hogy a megyei és a városi tanácselnökön kívül a pártok képviselői nemigen tisztelték meg jelenlétükkel eme viharos időket megélt szakma ünnepelt- jeit, bár közülök többen kijelentették, mennyire fontos számukra a munkások érdekeinek képviselete.
Csethe András, a Mecseki Szénbányák vezérigazgatója ünnepi beszédében a múlton való „rágódás” helyett a jelen és a jövő felvázolására helyezte a hangsúlyt.„A magyar bányászat számára szeptember első vasárnapja a munka, a szakma ünnepe” — kezdte beszédét a vezérigazgató, majd így folytatta: „A bányászok igénylik és megérdemlik a társadalmi megbecsülést kifejező ünneplést, hivatásként felfogott áldozatos munkájuk folytatásához nélkülözhetetlen, hogy tudatában legyenek: tevékenységük fontos és hasznára van a nemzetnek.A mostani bányásznap a szabad választások nyomán kibontakozó rendszerváltás közepette virradt ránk. A polgári jogállam és a képviseleti demokrácia politikai intézményrendszere már működik, a helyi ön- kormányzatok kialakulása folyamatban van, de alig mutatkozik változás a hétköznapi élet területén, a gazdaságban és a szociális ellátásban. Az állami irányítású gazdaság és az erre támaszkodó külkereskedelem válsága elmélyült, az intézményesített gyakorlat az új körülmények között nem folytatható, ugyanakkor a piacgazdaság kialakulását akadályozza a valóságos tulajdonosok és vállalkozók, a piacgazdaság meghatározó alanyainak hiánya. Az adott helyzetben, olyan kihívással kell szembenéznie a nemzetnek, amelynek megoldására nincs példa az emberiség történetében.Mostanában, a közvéleményben is erősödik az a felismerés, hogy nem lehet másolni a fejlődésben élenjáró nyugati demokráciák és piacgazdaságok mintáit,

de az is egyre nyilvánvalóbb, hogy nem jelent megoldást, a magyar múlt negyven vagy ötven évvel ezelőtti állapotainak visszaállítása sem.A válságba került társadalom kiútkereső próbálkozásai általános elbizonytalanodást, távlatvesztést idéztek elő a lakosság széles tömegeiben. Az emberek elfordulnak a politizálástól, mert azt tapasztalják, hogy annak nem alanyai, csupán eszközei, tárgyai. Nem részesedni akarnak a hatalomból, hanem függetlenedni akarnak tőle, dolgozni, gyarapodni, boldogulni akarnak, s a közhatalomtól azt várják, hogy erre lehetőséget és jogi garanciákat biztosítson.A hazai bányászatot, már évekkel korábban érte el a válság, és mélyebben érinti, mert az energiapolitika az elmúlt negyven évben többször változtatott irányt. Az iparosodott országok gazdaságában az energia- ellátás stratégiai jelentőségű, ami abban is megmutatkozott, hogy az energia- hordozók világpiaci árváltozásai mélyreható átrendeződéseket, kisebb országokban megrázkódtatásokat okoztak. A hetvenes évek közepén végbement olajár növekedésre a magyar energiapolitika, a hazai ásványvagyon nagyobb arányú igénybevételére tervezett fejlesztésekkel reagált. Állami nagyberuházások indultak el: eocénprogram, liászprogram, felépült a Paksi Atomerőmű, új aknák létesültek a mecseki uránérc kitermelésére, közös dunai vízierőmű építése indult azért, hogy az energiaigényes országos szerkezet prognosztizált növekvő energiaigénye fedezhető legyen. Az energiapazarló gazdaság külgazdasági cserearányai fokozatosan romlottak, egyre több árut kellett exportálnia az import energiahordozók és a nyersanyagok ellenében, és ebben az exportban egyre több volt a hitelben beszerzett nyugati áru. A nyolcvanas évek elején, az olaj árának újabb megugrása és a nemzetközi kamatszint megnövekedése, adósságcsapdába juttatta a magyar gazdaságot, amelyből máig nem találta meg a kiszabadulás módját.A nyolcvanas évek közepén új fordulat állt be, amikor az olaj világpiaci ára visszaesett a korábbinak a felére. Az adósságterhek miatt egyre szűkülő beruházási források elosztásánál az energetikai programok tarthatatlannak bizonyultak, előbb elhalasztásra, majd elhagyásra kerültek. A szénhidrogének újból lecsökkent árszintjéhez mérten, éppen a drága beruházásokból létesített vagy bővített bányák termelése mutatkozott veszteségesnek, amit csak tetézett az, hogy az eocénbányák többsége veszélyeztette a karsztvízkészletet is.Bizonyosnak látszik, hogy az ország energiafogyasztása belátható távlatokban

nem növelhető, az ezredfordulóig új villamos erőmű nem építhető.Kuvait iraki megszállásával előállott nemzetközi konfliktus következményei, nyugati sajtókban publikált prognózisai kivétel nélkül, a korábbi olajárak megkétszerezésével számolnak, s ezek egyértelművé teszik, hogy ezen változás elsődleges kárvallottjai a szovjet birodalomtól elszakadt kelet-közép-európai kis országok lesznek. Ezt a friss fejleményt, a formálódó magyar gazdaság- politika még nem is tudta figyelembe venni, azt viszont bizonyosnak ítéli, hogy az utóbbi félévben körvonalazott energiapolitikát újból át kell gondolni, s ezzel a hazai bányászat szerepét is újból át kell értékelni.Noha az országos közvéleményben a bányászat problémái a szénbányászathoz kapcsolódnak, Baranyában nem kisebb gondot okozott a mecseki ércbányászat jövőjének elbizonytalanodása sem.A magyar bányászaton belül sajátos helye van a Mecseki Ércbányászati Vállalatnak, amely nemzetközi megállapodás alapján termékét, az uránkoncentrátumot a Szovjetuniónak szállítja. A vállalat jelentős összegű állami támogatásban részesült, s a támogatás csökkentése, illetve megszüntetése érdekében a Minisztertanács az elmúlt év szeptemberében határozatot hozott az uránbányászat felhagyásáról. A minisztertanácsi határozat részletesen meghatározta az intézkedéssel összefüggő teendőket, s a vállalat ennek megfelelően végezte tevékenységét az utóbbi időben.Leállították a geológiai kutatásokat, feltárási tevékenységet és ezzel összefüggésben két üzemet megszüntettek. Kidolgozták a bányabezárás és a rekultivációs munkák részletes műszaki tervét, figyelembe véve a környezetvédelmi előírásokat.A vállalat rendkívüli erőfeszítéseket tett a szervezeti és működési struktúra hatékonyabbá tételére, az önköltség csökkentése érdekében. Ebben a munkában külföldi és hazai szakemberek segítségét is igénybe vették. Kidolgozott a vállalat egy tervet, amely szerint, mintegy 2500 fős létszámmal van esély a termelés további folytatására, állami támogatás nélkül. Kereskedelmi megállapodás, illetve közös vállalat céljából tárgyalásokat kezdeményeztek külföldi cégekkel. Ezek közül az ír Glencarral folytatott tárgyalások eredményeként reális közelségbe került egy közös vállalat létrehozása, amelynek szindikátusi szerződését — mint ismeretes — a napokban írta alá a két vállalat.A Szovjetunióval történő konvertibilis elszámolási rend új helyzetet teremtett,

ami a vállalat számára kedvező lehet. Célszerűnek látszik ugyanig az uránérc fűtőelemként történő feldolgozása a paksi atomerőmű részére. Ezzel jelentős dollármegtakarítás érhető el.Jelentős tényezőként kell értékelni a vállalat által kidolgozott javaslatot,amel}’ arra irányul, hogy a lelőhely mélyfeküjében elhelyezkedő permi agyag- kőösszlet alkalmas lehet, mintegy 1100 méteres mélységben veszélyes hulladékok végleges elhelyezésére alkalmas tározó kialakítására. Az előzetes szakvélemények rendkívül kedvezőek, s a mindenre kiterjedő részletes kutatások 1991. év végére befe-- jezhetők. Amennyiben a kutatások megnyugtatóan igazolják a várakozásokat, akkor ez a létesítmény jelentős segítséget adhat a hazai környezetvédelem egyik legnehezebb problémájának megoldásához, egyidejűleg csökkentené az urántermelés önköltségét is. Az új helyzetnek megfelelően a Mecseki Ércbányászati Vállalat és az uránbányászat kérdésében a kormány döntése szükséges, lehetőleg még szeptemberben.A vállalat vezetése tudja és érzi, hogy csak igen jelentős költségcsökkentéssel maradhat talpon. Ennek érdekében az 1989. évi indító létszámot mintegy 38 százalékkal csökkentette, jelentősebb problémák nélkül. A jelenlegi 4500-as létszámot még további 2000 fővel kell csökkentenie az új struktúrához. A leépítésre kerülő dolgozók közül, mintegy G—800 fő részére, vállalati segítséggel kívánnak munkahelyet teremteni különféle gazdasági társaságokban és vállalkozásokban.A létszámleépítéshez a vállalat továbbra is igényli egyes jogszabályok módosítását, a vállalat által eddig folyósított juttatások forrásának rendezését, ami indokoltnak látszik. A kidolgozott átalakulási program szerint 1990 július végéig a vállalat vezetése a szakszervezet bevonásával lebonyolított személyes elbeszélgetéseken közölte a vállalat minden dolgozójával, kinek a munkájára számítanak a jövőben. Akiknek a munkahelye megszűnik, azokat tájékoztatták az általuk igénybe vehető foglalkoztatáspolitikai támogatásokról, megszervezhető vállalkozásokról, igyekeztek segíteni a dolgozók számára legkedvezőbb megoldások megtalálását. A vállalat képviselői folyamatosan részt vettek a Regionális Egyeztető Fórum munkájában, ahol törekedtek a humán kérdések minél jobb megoldási módjának kialakítására. A kialakult légkör, a hangulat érthetően nem megnyugtató, különösen, ha figyelembe vesszük egyes állami, költségvetési eszközök korlátozását, zárlatát. A múlt év végén a kor

mányzat határozott támogatást ígért a vállalati tevékenység korlátozásából adódó kérdések korrekt megoldásához. A dolgozók továbbra is várják a támogatást sorsuk rendezéséhez és bíznak a kormány segítőkészségében, időben meghozandó, ésszerű, emberséges döntéseiben.A reményektől szükségszerűen elmaradó beteljesülés elégedetlenséget és feszültséget kelt, amelynek intézményes kezelése ma sok kívánnivalót hagy maga után. Ezzel együtt méltánylandó, hogy a mecseki bányászat . keserves alkalmazkodási folyamatában előforduló konfliktusokat eddig elmérgesedésük előtt sikerült rendezni, s a ter
Bod Péter Ákos:
Az uránotok tette példaértékű

Ünnepi beszéd 
a 40. bányásznapon

(Folytatás a 3. oldalról)Mérlegeltük azt is, mi jobb az országnak. Most kezdjünk-e bele erőműépítésbe vagy később, saját erőből vagy külföldi tőkével, kis- vagy nagyberuházást hajtsunk-e végre? Ezek korábban politikai jellegű kérdések voltak. Ma a gazdaságosság és a biztonság a két vezérlő elvünk.Külföldi támogatásra nem számíthatunk, külföldi érdeklődésre igen. Ezek előtt nyitva kell állnunk, de tudnunk kell, a külföldi érdeklődők csak törvényekkel jól körülbástyázott területen fektetnek be. Ezért szakembereink dolgoznak azon, hogy az ásványvagyon értékelése, kutatása, igénybevételi jogának szabályozása törvényeken nyugodjon. Dolgoznak az új bányatörvényen, gáztörvényen, a villamosenergia törvény módosításán. Az energiapiac is piac, ahol helye van a versenynek, a privatizálásnak, a külföldi tőke bevonásának. Az állami többség, az állami majoritás azonban megmarad, mert ez stratégiai ágazat is. Ehhez árintézkedésekre is szükség van. A világpiaci ár az energia vonatkozásában is meghatározó kell, hogy legyen, tehát ezt igen rövid időn belül el kell érni.Ezután a miniszter részletesen szólt a szénbányászat és a szénhidrogén bányászat helyzetéről, majd így folytatta.— Másik sokat vitatott terület az uránbányászat Magyarországon. Aki a rádiót hallgatta, az hallhatta, most fordulat következett be. A korábbi kormányzat, noha nem biztos, hogy bölcsen, de az uránbányá

melő tevékenységeket a működési rend keretei között megtartottuk. A bányásznapon azzal a tudattal ünnepelhetünk, hogy bár ágaiban jócskán visz- szametszve, évszázados múltba mélyedő gyökereivel él még és termőképes a mecseki bányászat, szolidáris közösségeiben őrzi a helyi sajátosságokhoz igazodó munkakultúrát, amely piacgazdasági viszonyok között bizonyítani képes versenyképességét. Jó szerencsét!”Eme beszéd elhangzása után kitüntetéseket adtak át, majd az ünnepség a Mecseki Szénbányák koncert fúvószenekarának műsorával zárult.Rékéssy Gábor

szat bezárását rendelte el ahelyett, hogy azt döntötte volna el, nem támogatja tovább. Az ottaniak azonban bebizonyították, hogy érdemes küzdeni, mert fölcsillant a remény, hogy gazdaságossá lehet tenni a bányát, persze nem áldozatok átszervezés nélkül. Most jelentkezett külföldi érdeklődő, és ígéretes javaslatot tett le. Én abban biztos vagyok, hogy az erőfeszítés eléri célját, és egyben példa is, hogy nem kell lemondani lehetetlennek látszó helyzetben sem a küzdelemről.A miniszter ezután a ba- uxit, a réz, a vízkincs, a hulladékhasznosítás kérdéseiről szólt, majd így zárta beszédét:— A takarékosság a legolcsóbb energiatermelés, másutt nemzeti ügy. Javaslom, gondolja végig mindenki a maga területén, hol lehet megtakarítani energiát, hiszen a legtisztább energiahordozó az, amit nem használnak fel. Tudatosítani kell az emberekben, hogy a vízcsap elzárása, a túlmelegített szoba lehűtése, a feleslegesen járó gép lekapcsolása nem csupán jó szokás, hanem fontos nemzeti cselekedet is. Mindez nem oldja meg az összes problémát, hiszen, mint felvázoltam, igen sok gond áll előttünk. Mindenképpen takarékoskodnunk kell, a magasabb árak erre rá is szorítják az országot, és ésszerűen kell felhasználni minden értékes erőforrást, legfőképpen az emberi erőt és tudást. Ehhez kívánok Önöknek, mindnyájunknak jó egészséget, hitet, és jó szerencsét.
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Bóvli nincs Hírek LabdarúgásA szénárak augusztus elsejétől átlagoson 45 százalékkal emelkedtek, s ezen belül az iszapszén ára közel 20 százalékkal nőtt. Ennek megfelelően változik dolgozóink természetbeni juttatása is, a kollektív szerződésben meghatá- zott módszerrel számítva. Az aktív dolgozók járandósága szeptember elsejétől havonta 40 forinttal, a nyugdíjasoké, valamint a 63 százalékos bányászati keresetkiegészítésben részesülőké 20 forinttal növekszik. Ez utóbbiak az év hátralévő 4 hónapjára egy összegben kapják meg a különbözetek

Szeptember 6-án megkezdődött a vállalati kispályás labdarúgás őszi szezonja. A hosszúra nyúlt nyári szünet, vajmi kevés változást hozott, már ami az erőviszonyokat illeti.A két petőci együttes továbbra is messze kiemelkedik a mezőnyből, és mivel mindkét gárda tovább gyarapította a pontjainak szá-

Gólzáporos mérkőzést vívott az V. sz. bányaüzem a címvédő Központtal. A találkozót a bányaüzemiek nyerték 6-4 arányban, így Bodácséknak igencsak ösz- sze kell szedniük magukat, ha versenyben akarnak maradni a bronzéremért folytatott versenyfutásban.Tíz gól esett az Anyagmát, már tetemes előnnyel osztály—Szálló mérkőzé- vezetik a tabellát. sen is, az utóbbiak nagyA IV. sz. bányaüzem „B” bánatóra. Mindkét kapu csapatának ezúttal könnyű gyakran forgott veszélyben, dolga volt, hisz a III. sz. de ez elsősorban az anya-

Ha bárki ' azt mondja, kai, automatizálási tanács- zó kellemes, halk zenével akár csak fél évvel ezelőtt adást, műszaki konzultáció csalogatja be az érdeklő-dőket, a vásárlókat. Naponta 9—17 óráig, szombaton 9—13 óráig tart nyitva a bolt. Sétáljon arra, nézzen körül, s ha úgy gondolja, akár az üzlet berendezési tárgyait is megveheti. Ott
is, hogy a vállalat üzletet szervezését és lebonyolí- nyit majd, azt megmosó- tását, valamint megrende- lyogják. Ha hozzá teszi lésre műszerfejlesztéseket, még, hogy ott többek kö- A TELEMARKET műzött megmustrálhatók, eset- szaki üzletben nem titkolt leg meg is vásárolhatók a cél a jövőt illetően az sem, műszergyártók nukleáris hogy mind több a műszermérőműszerei, azt kiröhö- gyártás által készített ugyanis minden eladó, és gik. Ha mindezeket bárki, termék kerüljön itt piacra, az eladó önért van, Tisz- akárki, még tetézi azzal is, Minderre szüksége is lesz hogy Nemeskéri Péter, fej- a Bakonyán dolgozó mű- lesztő mérnök a született szergyári kollektívának, hi- kereskedőt is meghazudto- szén hamarosan „elengedi”ló lelkesedéssel kínálja őket a MÉV, smajd — munkaideje letelte után — a kiállított portékákat, azt legkevesebb, járóbeteg rendelésre küldik a Rét utcába.

meg kell, saját lá-hogy álljanak a bukón. Ez esetben elenge- dethetetlen, hogy a fejlesztők és a gyártók olyan terméket, termékeket is megálmodjanak, összehozzanak, amelyre nem csak a vállalatnál, Csernobil környékén van szükség, hanem az üzlet előtt sorban álló vásárlók otthonában is. Nemeskéri Péter sokat sej tetőén erre annyit mondott, vannak ilyen terveik.*A TELEMARKET üzlet a Szigeti út 89. szám alatt,

telt Vásárló; A bolt működtetői, fenntartói garantálják, ön jól jár, ha arra jár, s ha egyszer betér, visszatér. v. t.

Vállalatunknál az 1989— 90-es liűségévre 139 millió forint hűségjutalmat számoltak el. Ez valamivel kevesebb, mint az előző évi, mivel a vállalati létszám időközben 1350 fővel csökkent. A kifizetés augusztus 31-én megtörtént. Az egy főre jutó átlagos hűségjutalom 28 319 forint volt, az előző évi 27 038 forinttal szemben. A hűségjutalom elszámolási rendjében változás nem történt. A dolgozók szeretnék, hogy a hűségjutalom adómentes lenne. Az Országgyűlés augusztus 28-ai ülésén Hoppá József (MDF) interpellációs kérdésére adott válaszból tudjuk, hogy ez nem lehetséges.

bányaüzemiekkel hozta ösz- sze őket a sors. Az utóbbiak ugyanis ezidáig enyhén szólva nem remekeltek, ráadásul ezúttal — sajnos nem először — ki sem tudtak állni, így a petőciek játék nélkül kapták meg a két pontot 3-0-ás gólkülönbséggel.A másik IV-es üzemi együttes, ha nehezen is, de teljesen megérdemelten győzött 2-0 arányban a Szolgáltató ellen, így tovább tart a két petőci csapat izgalmas versenyfutása 8- szóig, a bajnoki címért. 9- ni. ti.

gosok érdeme, hisz az első félidőben az egyik, a második játékrészben a másik „ketrecbe” rugdalták a gólokat. A végeredmény 10-0 lett és a mutatott játék alapján a gólarány nem túlzás.A bajnokság állása
1. ív. ü. ,,B’
2. ív. ü.
3. Szálló
4. Anyago.
5. Központ
6. V. ü. „B”
7. V. ü. „A”

9------ 29- 9 18
8 — 1 32- 8 16

3 29-30 10
4 29-21 9
4 38-37 9
5 26-25 7 
4 15-27 6 
7 20-35 3 
9 6-35 —

Sopronban a pécsiek 
voltak az ászok

Mindez napjainkban valóság, hiszen augusztus 27- én megnyílt a vállalat TELEMARKET üzlete. A műszaki cikkeket forgalmazó bolt alapjában véve a műszergyártás által — részben — gyártott műholdas TV vevőrendszerekre, azok árusítására, felszere-éSe’n han^röbó. s„8»r.számítógépek, és a Videoton több korszerű termékének— televízió, erősítő, CD lemezjátszó, sztereo rádió, hangfal — az árusításával is.Ugyanakkor a műszegyári- ak nem titkolt célja az is volt az üzlet létrehozásával, hogy az általuk gyártott nukleáris és ipari mérőműszereket bemutathassák itt az érdeklődőknek, legyenek azok szakemberek, vagy a „témához” mit sem értő átlagemberek.Az üzlet megvalósításának ötletgazdája Nemeskéri Péter jó egy évvel ezelőtt kezdte el szorgalmazni elképzelését. Részben a már említettek miatt, de azért is, mivel üzleti fantáziát látott abban, hogy legyen egy olyan műszaki boltja a városnak, ahol a műholdas vevőrendszereket nem csak árusítják, hanem felszerelését is helyben vállalják. A többi üzlet ugyanis a felszereléssé kapcsolatban tovább küldi a vásárlót. Szempont volt az is, hogy a műszergyáriak az eltelt évek során jó kapcsolatot építettek ki a Videotonnal, így most a gyár termékei közül bármit pár napon belül leszállít az üzletbe, ha azt ott a kedves vásárló megrendeli.A műszergyártás szakemberei az üzleten keresztül vállalnak méréstechni-

HÉrsíetésUránvárosi kétszobás szövetkezeti, és másfél szobás tanácsi lakást közeli családi házra, vagy nagyobb saját tulajdonú lakásra cserélnék.Érd.: 13-055/30-56, vagy Lengyel Gy- u. 6/a. 4/14. Balázsné.

Lapunkban is közöltük, hogy augusztus 1-jétől megszűnt a bányászok áramdíj kedvezménye, ezen időponttól egységes lesz a díjszabás (2,45 Ft/kWh). A DÉDÁSZ-tól kapott tájékoztatás szerint az új egységárat első ízben a kéthavi leolvasásnál, október 1 után leolvasott fogyasztásra, az évenkénti leolvasásnál a december hóban fizetendő részszámlával kell alkalmazni. J. K.

Augusztus közepén Sop- ellen 3-1-es győzelemmel ronban rendezték az Ászok léphettek tovább, ám a 16 Kupa kispályás labdarúgó- közé jutás már nem sike- tornát, melyre az ország rült. A csapat balszeren- minden részéből 128 csapat esés körülmények között nevezett. A nagyszabású vesztett 2-1-re a budapesti seregszemlén vállalatunkat Lőrinc Étterem ellen, a tavalyi bajnok Központ A vereségre némi gyógy

Nagy dolog?Mind többet halljuk, tapasztaljuk, hogy kis hazánkban a „szemfüles” állampolgárnak jól megy sora, hiszen vérmes gyűjtő szenvedéllyel ma már azt is ellopja, ami betonozva van. Az adott területek jól ismerői a megmondhatói, ma már nincs lehetetlen, csoda is csak akkor történik, ha bármi, akármi nem tűnik el. Tudjuk jól, padoknak kél lába parkokból, buszmegállókból, KRESZ tábláknak oszlopokról, kézibeszélőknek a telefonokról, áruknak a boltokból, gépkocsiknak az utcáról, majd mindennek ami mozdítható a munkahelyekről. Kirakatokat törnek be egy-két jobb „cuccért” a bátrak, vonatokat, buszokat rongálnak meg jó néhányan, óvodába, iskolába, lakásba törnek be a nagymenők, s aprópénzért gyilkolnak olykor a nagyfröccsért remegők.*Mindezekhez képest, nudli dolog az, ami miatt néked írok most, piti kis tolvaj. írhatom persze azt is: Figyelj haver, remélem legközelebb a nagydolgodhoz nem lesz semmi, amivel kitöröld a hátsó feled. Szar ügy az haver, amit játszottál velünk nyáron Márián, az, hogy begyűjtötted a budikból az összes papírgurigát. Tetted ezt módszeresen naponta, reggel és este, s nagyokat röhögtél, amikor láttad, hogy áldozataid oda-vissza többször is sietnek. Balkáni állapotok uralkodtak miattad a kemping Her- rcn és Damen nevű intézményeiben, mivel voltak többen, akik akkor vették észre, hogy nincs papír, amikor már megkönnyebbültek. És nem téged szidtak, hanem a személyzetet, s akadtak, akik mérgükben a nagydolgot „kikanalazták”, s szemmagasságban a falra csapták.Tudod haver, égett a bőr a képemen miattad, hiszen csúnyán szarban hagytad a magyarokat. Biztosan nem vetted a sok munkádtól észre, akadtak kül

földiek is ott körülötted. Ha jártál már német, vagy osztrák földön, akkor tudnod kell, ott az illemhelyekben nyugodtan megeheted a földről a parizeredet. Maximum a padló lesz koszos a felvágottadtól, s a berendezés hiányos ott jártadtól.És mondd haver, mit csinálsz ennyi toalett papírral? Netán abba csomagolod a máshonnan ellopott szajrékat? Vagy tapétának használod, esetleg fásli- nak, hogy betekerd vele a sok hajolástól megfáradt derekadat? Esetleg ebbe csomagolsz a gyerekeknek uzsonnát, vagy a lopott karácsonyfa alá teszed, mondván, ezt mind a rokonoknak hozta a te Jézuskád?Szívtelen vagy haver, egy lelketlen ürge, mert akkor sem tértél észre, amikor pedig már hozzád beszélt a hangszóróból az üdülő vezetője. Kérte, ne fáradjál annyit, ne lopjál mindig, néha hagyjál ott egy kevéske papírt. Tudod, ő nem mondta, de én most így üzenem, ha nagyon unatkozol, játsszál a liimbi- limbiddel, de a mi nagy dolgunkat hagyd meg papírostól a magunkénak. Mert mégis csak ciki az, hogy hazai földön, a németek által hozott és otthagyott papírral fejezzük be dolgainkat. Fejtörést mindezeken felül már csak az okoz, e külhoni gurigákra araszonként miért és kinek írták azt: — Dán- ke? Az biztos, nem neked mondtak így köszönetét, s az is, ezekből a papírtekercsekből a hazaiak mellett otthon szép gyűjteményed lehet.Szeretném hinni, jövő nyáron nem jösz dolgozni Balatonmáriára, hanem nyaralni mész a Balkánra. De tudd haver, ott a taposókban szenvedni fogsz, s kapaszkodni csak abba a papírba tudsz, amit Máriáról oda lopsz. E jó tanácsért, ott és akkor minimum morogj ennyit: — Köszönöm! — én is, hogy többet nem lopsz. V. T.

ír lehet, hogy az Aszok Kupán ezúttal pécsiek voltak az ászok. A díszes serleget ugyanis itt a pécsi Niagara együttes nyerte.
Focihírek

képviselte.A selejtező csoportmérkőzéseken Bodácsék jól szerepeltek. Előbb egy soproni együttest, majd a Lenti Vízmű csapatát, végül a Várpalotai Bányászt verték magabiztosan és száz- százalékos teljesítménnyel 8-0-ás gólkülönbséggel jutottak a legjobb 64 közé. Szeptember elsején a HoItt már egyenes kieséses Si Minh parkban bányászrendszerben folytatódott a napi villamtornat rendez- küzdelem. A mieink jól tel/ het ^P’4 részvét,elevették az első akadályt, és . neon jneslepe-a Nagykanizsai Fényudvar |esre kettős V-os üzemi sikert hozott. Az V. üzem „B” csapata győzött az „A” együttes előtt, harmadik a Központ, míg az esélyes petőciek ezúttal kénytelenek voltok megelégedni a negyedik hellyel.*Annál jobban ment viszont a IV-es üzemieknek a Grund Kupában, Legutóbb 5-1-re győztek az Agroker ellen, és a hátralévő két csoportmérkőzésen már egy győzelem is elegendő számukra a legjobb tizenhat közé jutáshoz.*Ugyancsak Grund Kupa mérkőzéseket játszott az V. sz. bányaüzem is. Mindkét alkalommal a bólyiak ellen léptek pályára a mieink, és bár idegenben 3-2-re alulmaradtak, a visszavágón 4-2-re győztek, így továbbra is versenyben vannak a továbbjutásért.
HirdetésCarborobot 40 típusú automata, barnaszén tüzelésű kazán eladó. Érdeklődni: 23-830-astelefonon lehet, délután 16 órától.Ulrich Károlyné.7634 Pécs, Szőlész dűlő u. 43. sz.


